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تجــارت  توســعه  مرکــز  سرپرســت  جملــه 
الکترونیکــی دربــاره اینمــاد را می تــوان عصــاره 
سیاســت گذاری در ایــن روزهــا دانســت. امین 
کلاهــدوزان گفتــه هر کســی بــا اینمــاد مخالف 
اســت، در حال مخالفت کردن با بســتن و مهار 
ســایت های قمار و موادفروش اســت! راســتش 
اســتاد کلاهــدوزان زیــاد مــا را متعجــب نکــرده 
اســت. اســتدلالی کــه او بــرای رد کــردن نظــر 
مخالفــان اینماد از خــود در کــرده، ایــن روزها از 
تریبون های مختلف و در حوزه های گوناگون در 
حال شنیده شــدن اســت. هر کســی این روزها 
با هــر رویــه یــا سیاســتی مخالف 
باشد، متهم می شود به اینکه در 
حــال موافقت با یــک چیز خیلی 

بد دیگر است!
مدت هاست این سنت زشت در 
میــان سیاســت گذاران حوزه های 
مختلــف باب شــده کــه منتقــد را 
بــا متهم کــردن بــه بدتریــن چیــز 
ممکن، باید آچمز کــرد و دهانش 
را بســت. از ایــن رو تعجــب نباید 
کــرد کســی کــه هنــوز سرپرســت 
یک مرکز در حوزه تجارت الکترونیک است هم 
بدش نیایــد از این تمهید بــرای اثبات حقانیت 

خود بهره گیرد.
آدمی بعضــی اوقات می مانــد که آیــا واقعاً یک 
مسابقه برای ناامید کردن فعالان اقتصاد نوآوری 
و دیجیتال کشور به راه افتاده و ما خبر نداریم، 
یا همه این تصمیم هــا و خبرهای ناگوار و تلخی 
که این روزها می شنویم، بر اســاس تصادف و از 
بد روزگار است که پشت سر هم رخ می دهند! 

بیایید فــرض را بگیریم بر حقانیت طرفــداران و 

مجریان اینماد؛ بیایید فرض را بگیریم بر اینکه 
بخش خصوصی اقتصاد اینترنتی تعلل کرده و 
از فرصت داده شده برای دریافت اینماد استفاده 
نکرده؛ اما یک بار و فقط یک بار نباید از خودتان 
می پرسیدید که آیا الان و در این روزها که اینترنت 
و اقتصــاد مرتبط بــا آن بدتریــن روزهای خــود را 
سپری می کند، زمان مناســبی برای مطرح کردن 

دوباره اینماد و الزام آن هست یا نه؟!
شکی نیست که هستند کسانی که ترجیح شان 
بــر ایــن اســت کــه هیــچ مجــوز و نظارتــی بالای 
سرشان نباشــد، اما چقدر فکر می کنید همین 
سایت های قمار و شرط بندی که مثل نقل و نبات 
در وب فارســی فعالیــت می کننــد و بــا یــا بــی 
اینماد کســی یارای مقابله بــا آنها را نــدارد، این 
روزها نگــران اینماد باشــند؟! اینماد و بســتن و 
محدودسازی های بیشــتر برای کسب وکارهای 
خرد اینترنتی و حتی حوزه هایی چون رمزارز که 
هنوز تکلیف رگولاتوری آنها روشن نیست، یک 
دغدغــه بزرگ اســت، وگرنــه ســایت هایی که با 
بگیروببندهای سفت وسخت چند سال گذشته 
در فضای وب کماکان سرپا هستند، بعید است 
چندان نگران این نماد یا آن نماد باشند! نمادی 
که این روزها از وزیر صمت تا بانک مرکزی همه 
کاروبارشــان را گذاشــته اند زمیــن و افتاده انــد 
به دنبال اینکه اســتدلال و برهان بریزند وســط 
که ثابت کنند از آن بهتر یافت می نشــود، فقط 
یک آه بزرگ دیگر است در این فضای نیمه جان!
بگذریم... امیدوارم دوز خبرهای خوب این روزها 
بیشــتر و بیشــتر شــود و از این وضعیت ناجور 
به ســلامت عبور کنیم و البته همکار خوب مان 
مرضیــه امیــری را خیلــی زود دوبــاره در جمــع 

خودمان ببینیم.
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همدستی ابر و باد و مه و خورشید و فلک و مسئولان محترم 

اینماد؛ همین الان؟ شوخی می کنید؟!

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

هفته گذشــته هفته ســختی برای همه ما بود؛ بــا حوادثی 
که در کشور رخ داده، حتی در آستانه جام  جهانی فوتبال، 
تصور می کنم دلیلی برای شادمانی نیست؛ به هر جناحی 
که تعلق داشته باشیم و با هر دیدگاه فکری که به این چند 
وقت نــگاه کنیم، حــوادث هفته گذشــته بــرای مــا دردناک 
بود. ماجرایی که در شــهر کوچک ایذه و حادثــه ای که برای 
»کیان« 9ساله رخ داد، دل همه ما را به درد آورد. آن طرفی ها 
گفتند مأموران حکومت این کودک را کشتند و این طرفی ها 
هم گفتند کار تروریست ها بود. هر دو روایت دردناک است؛ 
اگر مأموران امنیتی ما خطا کرده باشند، دردی بزرگ  است 
و اگر تروریســت ها ایــن کار را کرده باشــند، دردی بزرگ تر و 
جانکاه تر. چطور می توانیم قبول کنیم در روز روشن برخی 
اسلحه دست بگیرند و آزادانه در این کشور بچرخند و زن 
و بچه مردم را تیرباران کنند؟ چقدر ســخت است شنیدن 
روایت اینکه در روز روشــن و جلوی مأموران حفظ امنیت، 

کیان این کشور را هدف گرفته اند.
درد چنــان بزرگ اســت و چنــان غیرقابــل تحمل کــه وقتی 
هجمه رسانه ای هم به آن اضافه شود، ماجرا وحشتناک تر 

می شــود و آزاردهنده تــر. فــرای آنچــه رخ داده، 
واقعیــت، از دســت رفتــن کودکی اســت کــه از 
امیدهای ما برای آینده این کشــور بوده اســت. 
کیــان ایــن کشــور همیــن بچه هایــی هســتند 
کــه تصــور می کننــد شــادترین آدم روی زمیــن 
خودشــان هســتند و ایــلان ماســک. »کیــان« 
نماینده همان نســلی بود کــه قرار اســت ایران 
آینــده را بســازند. حــالا »کیــان« را نداریم ولی 
هزاران کار روی زمین مانده و هزاران مسئله حل 
نشده که قرار بود بچه ها یی مثل کیان آن را حل 

کنند داریم؛ و چه حیف که کیان ما این چنین پرپر می شود.
نســل زد، مخاطبان اصلی ما در اقتصاد نوآوری هســتند؛ 
کســانی کــه قــرار اســت طــور دیگــری نــگاه و ایــن کشــور را 
متحول کننــد؛ نســلی که چشــم و گــوش بــازی دارنــد و به 
جای فوتبالیست ها و چهره های تلویزیونی، آنها را که خلق 
ارزش می کنند، می شناســند؛ از رباتیک و ســاخت و خلق 
دنیاهای جدید لــذت می برنــد... این بچه ها بــا خلق ارزش 
آشنایند و می دانند که راهکار چیست؛ وقتی  سرمایه های 

ما این چنین در روز روشن پرپر می شوند، این درد است.
حــال ممکن اســت برخی همــه چیــز را متوجــه معترضان 
کنند و بگویند تا زمانی که برخی اغتشاش می کنند، همین 
آش است و همین کاســه. این اما پاک کردن صورت مسئله 
اســت؛ تلاشــی اســت برای نشــنیدن. چه بخواهیــم و چه 
نخواهیم شــکاف هایی در جامعه داریم کــه در هر فرصتی 
دهان باز می کنند و ما را می بلعند. هزاران پرسش بی پاسخ 
در ذهن نسل زد وجود دارد که نمی توان به آنها پاسخ نداد. 
پاسخ این نســل را نمی توان با همان روش های قدیمی داد. 
انتظار حداقلی این است که تلاش کنیم از دریچه کسانی 

به جهان نگاه کنیم که قرار است آینده ایران را بسازند. اگر 
پاســخ های این نســل را یک به یک ندهیم، هر کدام گسلی 
می شوند بر گسل های موجود؛ در نهایت نیز همین گسل ها 
کشــور را به ســوی سیاهچاله شــدن می برند. بــاور کنیم که 
بایــد روش هایمــان را تغییر دهیم. بــاور کنیم کــه اگر همان 
کارهای همیشگی را تکرار کنیم، به همان نتایج همیشگی 

می رسیم.
با اینکه از امروز جام جهانی فوتبال شــروع می شود و فردا 
هم ایــران اولیــن مســابقه اش را در برابر انگلیــس در پیش 
دارد، هیچ کدام از ما دل و دماغ فوتبال دیدن و شــادی کردن 
نداریــم. چگونــه می توانیم بر طبل شــادانه بکوبیــم، وقتی 
کیان ما این چنین پرپر می شود؟ ما انسانیم؛ ما موجوداتی 
هستیم از پوســت و گوشت و اســتخوان و دارای احساس. 
مگر می شود اتفاق هایی این چنین در کشور رخ دهد و چشم 
ببندیم؛ فارغ از اینکه چه اتفاقی افتاده، واقعیت، از دست 

رفتن جوانان، نوجوانان و کودکان این سرزمین است.
فردای ایران را قرار است همین بچه های نوآور و خوش ذوقی 
بســازند که ایــن روزهایشــان این چنیــن غمبار اســت. این 
شــرایط بــرای کســی قابــل قبــول نیســت؛ مــا 
هزاران مســئله روی زمین مانده داریــم؛ از تورم 
افسارگسیخته تا رشد منفی اقتصادی و انواع 
موانــع پیــش روی تولیــد و کار. مــا بــا مســائلی 
سخت در حوزه محیط  زیست روبه رو هستیم 
و نابودی فزاینده منابع طبیعی. ما بحران هایی 
چون بحران آب داریم و نابودی زمین های مولد. 
ما به منابع انسانی نیاز داریم که در این کشور 
کارها را به دست بگیرند و مسائل را حل کنند؛ 
ولی آیا ذهن ها ایــن روزها آماده انــد که بتوانند 
روی مســائل واقعــی تمرکــز کننــد؟ در ایــن شــرایط چطــور 

می توانیم روی اقتصاد نوآوری تمرکز کنیم؟
برخی مدام همه چیز را گردن فضای مجــازی می اندازند، 
امــا واقعیت این اســت کــه باید رهــا کنیم ایــن بحث های 
بی قاعده بی فایده را! قبول کنیم دنیای این روزهای ما دنیای 
خوبی نیست؛ قبول کنیم جهان و فضای مجازی سبب و 
علت تیرگی جهان امروز ما نیست و صرفاً آیینه ای است 
کــه در بدترین حالت به شــکل مقعر یا محــدب جهان ما 
را بازنمایــی می کند و آنچــه می بینیم، ممکن اســت کج و 
معوج باشد، ولی اصل ماجرا تفاوتی ندارد. واقعیت امروز 
جامعه ما بــرای کســی قابل قبــول نیســت. ما بــا انبوهی 
سؤال بی پاسخ روبه رو هستیم. چه زمانی قرار است به این 

سؤال ها جواب بدهیم؟
مگر کسی هست که بگوید حال این روزهای ما خوب است؟ 
ما در کارنــگ حتی در این روزهای ســخت ایســتاده ایم و از 
ساختن می گوییم؛ از اینکه این کشور و کیان آن را باید حفظ 
کرد؛ ولی چــه باید بگوییــم وقتی کیان ایــن کشــور را در روز 

روشن این چنین تلخ و جگرسوز هدف گرفته اند؟

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
سردبیر: رضا جمیلی

دبیر تحریریه: المیرا حسینی
دبیر ویژه نامه بیمه دیجیتال: لیدا هادی
تحریریه:  مهران امیری، عبدالله مقدمی
 لی لی اسلامی، سپیده اشرفی، پارسا خاک نژاد
 ترانه احمددوست، پریسا امام وردیلو
زهره دودانگه، منیره شاه حسینی

مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی: علیرضا کیوان

صفحه آرا: حمید ابراهیمی بسابی
عکس:  حامد کریم زاده، پریا امیرحاجلو

سایت: راضیه مینایی 
چاپ: هنر سرزمین سبز 

نشانی: تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله 
غربی، خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک 8

تلفن تحریریه:  46۰122۰4
karangweekly.ir :وب سایت

K A R A N G

شماره 7۴  |  ۲9 آبان ۱۴۰۱  |  سال دوم  |  کارنگ؛ هفته نامه اقتصاد نوآوری ایران

برای کیان ایران
فضای مجازی آینه  جامعه ایران است؛ به جای انکارش باید در 

آن دقیق شویم و خود را بهتر بشناسیم

رضا قربانی
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اجرای الزام اینماد
در حالــی کــه کمیســیون راهبری 
اقتصاد دیجیتال اعلام کرده مصوبه الزام 
اخذ اینمــاد متوقــف شــود، شــریعتمدار 
می گویــد بانــک مرکــزی احتمــالاً 8۰ هزار 

ترمینال پرداختی را مسدود می کند.

 اینفلوئنسرها مالیات می دهند
معاون سازمان امور مالیاتی گفته 
نه تنها مالیات سال 14۰۰ از اینفلوئنسرها 
دریافت می شــود، بلکه درآمد ســال 14۰1 

آنها نیز مشمول مالیات خواهد شد.

فقط یک مصوبه اجرا شد
حسین سلاح ورزی گفته  شورای 
عالــی فضــای مجــازی تصویــب کــرده بود 
نســبت ترافیک داخلی به خارجــی 7۰ به 
3۰ برســد. ســایر مصوبات اجرا نشد، جز 

محدودیت در پهنای باند بین الملل.

به تعهد خود عمل کنید
معــاون علمــی و فنــاوری گفتــه 
طبق قانون باید از طریــق بانک های عامل 
مبلغ ۵۰ هزار میلیارد ریال به شرکت های 
دانش بنیــان اختصاص یابــد و از بانک ها 

خواسته به این تعهد عمل کنند.  

نمایندگان بخش خصوصــی در گردهمایــی آبان ماه خود 
در اتاق بازرگانی تهران به مسائل مختلف اقتصاد کشور از 
جمله محدودیت های ایجادشده برای اینترنت و فیلترینگ 
پلتفرم ها پرداخته و آثار منفی آن را بسیار گسترده و عمیق 

خواندند.
شهاب جوانمردی، نایب رئیس کمیسیون اقتصاد نوآوری 
و تحــول دیجیتــال اتــاق تهــران، 24 آبان مــاه در چهلمیــن 
نشست هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی به تحدید شبکه 
اینترنــت در کشــور طــی دســت کم دو مــاه اخیر و آســیب 
واردشــده از آن بــه کســب و کارهای فعال روی شــبکه های 
اجتماعی پرداخت و به گوشه هایی از سخنان و تحلیل های 
اخیر مقاماتــی از دولت دربــاره وضعیت پیش آمــده برای 
کســب وکارهای این بخش اشــاره کرد و این هشــدار را داد 
که اقتصاد نوپای دیجیتال در ایران با تهدید جدی مواجه 

شده است.
او با اشــاره به اینکه برخی مســئولان دولــت در واکنش به  
کندی اینترنت در کشور طی دو ماه گذشته، عنوان کرده اند 
که اینترنت در ایران فیلتر نشــده یا اینکه کســب و کارهای 
اندکی بر بستر شبکه اجتماعی اینستاگرام فعال بوده که 
بخش بسیار کوچکی از اقتصاد را نمایندگی می کنند، این 
اظهارات را با واقعیت ها مغایر دانست و با تأکید بر اینکه 
تعداد زیــادی از کســب و کارهای کوچک در حــوزه اقتصاد 
دیجیتال کشور آسیب جدی دیده اند، گفت: »مسئولان 

و تصمیم گیران در دولت و حاکمیت، از این واقعیت غافل 
نشــوند که پیامد رخ داده این روزها برای اقتصاد دیجیتال 
و نوآوری کشــور اتفاق های ناگوارتری را در درازمدت نشانه 
رفتــه و فعالان ایــن عرصــه را بســیار نگــران کرده  اســت.« 
جوانمــردی بــا بیــان اینکــه رشــد اقتصــاد دیجیتــال طــی 
ســال های اخیر در کشــور، جوان ها را به ماندن و ســاختن 
کشــور امیدوار کرده، افزود: »در حال حاضر شبکه بزرگی 
از جوانان و متخصصان فناوری از ایران در جهان گسترده 
شــده که فرصتی بکــر بــرای ایــران فراهم کــرده تا بــا کمک 
آنان، کشور در حوزه اقتصاد دیجیتال جهش و گام بلندی 
در ســطح بین المللــی بــردارد.« عضــو هیئــت نمایندگان 
اتاق تهــران در ادامــه گفت: »ایــران برای حضــور در تمدن 
جهانــی نیــاز بــه کریدورســازی دارد؛ پس این درخواســت 
را از دولت مــردان داریم که تصمیمات و سیاســت هایی را 
اتخاذ نکنند که این بدنه نحیف اما در حال رشــد اقتصاد 
دیجیتال در کشور از بین برود که در این صورت بازسازی آن 

در کوتاه مدت و میان مدت نیز غیرممکن است.«
شهاب جوانمردی، مزیت اقتصادی کشور طی دهه آینده را 
اقتصاد دیجیتال و نوآوری عنوان کرد و افزود: »با فیلترینگ 
شــبکه های اجتماعی و کندی شــبکه اینترنت در کشــور، 
شانس ورود کنشگران اقتصاد دیجیتال به بازی های بزرگ 

بین  المللی را از دست خواهیم داد.«
مســعود خوانســاری، رئیــس اتــاق بازرگانــی تهــران نیــز 

در ایــن نشســت بــا اشــاره بــه چالش هایی کــه ایــن روزها 
کســب وکارهای اینترنتی و اقتصاد دیجیتال کشــور با آن 
مواجه انــد، گفــت: »امســال به عنــوان ســال دانش بنیان 
نام گذاری شــد، اما متأســفانه با اقداماتی که در خصوص 
محدودیت اینترنــت صورت گرفــت، نه تنها شــرکت های 
دانش بنیــان و دیجیتــال بــا رشــد و بهبــود شــرایط روبه رو 
نشدند، بلکه با وضعیت بسیار سختی مواجه شدند. در 
حال حاضر محدودیت های اینترنتی و فیلترینگ آسیب 
شــدیدی به کســب وکارهای کوچــک و بــزرگ وارد کــرده و 
تداوم این شرایط  می تواند باعث از بین رفتن بخش زیادی 

از کسب وکارها شود.«
او ادامــه داد: »اگــر محدودیت هــا برطــرف نشــود، واقعــاً 
خسارت هایی جدی بر اقتصاد کشور و اقتصاد دیجیتال 
وارد خواهد شــد. امیدوارم رئیس جمهور و همه  کســانی 
که دست اندرکار این مورد هســتند، سریع تر این مسائل 
را بررســی و حــل کننــد. بحثــی کــه در ایــن ارتبــاط مطرح 
 می کننــد، امنیتی اســت اما نمی تــوان آن را بــدون تبعات 
اقتصــادی اش تحلیــل کــرد. آنچــه رخ داده این اســت که 
خیلــی از کســب وکارها بــا زیــان شــدید روبــه رو شــده یــا 
تعطیل شــده اند. قشــر جوان بیشــترین آســیب را از این 
محدودیت هــا دیده و درخواســت ما این اســت که هرچه 
ســریع تر این موضوع بررســی شــود و حــل آن در اولویت 

نخست دولت قرار گیرد.«

در چهلمین نشست هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 

مطرح شد

 تحدید 
اینترنت به 

بهانه امنیت

ادامه حمایت های وزارت ارتباطات از پیام رسان های داخلی

تماسی ارزان تر از هر تماس دیگر 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات ایــن روزهــا و بعــد 
از شــروع محدودیت هــای اینترنتــی و فیلترینــگ 
اکثــر پلتفرم هــای خارجــی، از تمــام تــوان و بودجــه ایــن 
وزارتخانــه برای حمایــت از پلتفرم های داخلــی از جمله 
پیام رســان های بومی اســتفاده می کنــد. در جدیدترین 
حمایت عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات گفته که تعرفه 
هر دقیقه تماس بین پیام رسان بومی و شبکه مخابراتی 

2۵ تومان است.
در حــال  حاضــر و طبــق مصوبــه رگولاتــوری، هزینــه 
هــر دقیقــه مکالمــه موبایــل از ۵9/9 تومــان بــرای 
بــرای  تومــان   89/9 تــا  دائمــی  ســیم کارت های 

سیم کارت های اعتباری متغیر است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در توضیح این حرکت 
حمایتــی وزارتخانــه بــرای پیام رســان های داخلــی بــه 

خبرگــزاری فــارس گفــت: »هزینــه هــر دقیقــه تمــاس
Call Out مبلغ 2۵ تومان است که از این رقم، 1۰ تومان 
ســهم اپراتور مخابراتی، 1۰ تومان سهم پیام رسان و پنج 

تومان هزینه های فنی است.«
عیســی زارع پور در پیگیری راه اندازی ســرویس برقراری 
تمــاس بیــن پیام رســان های اجتماعــی ایرانــی و شــبکه 
مخابراتی ایران، توضیح داد: »طبق آیین نامه موجود در 
این زمینه، هر پیام رســانی که بیش از ســه میلیون کاربر 
 Call Out داشته باشد، می تواند برای برقراری سرویس

درخواست دهد.«
زارع پــور بــا تأکید بــر اینکه هیــچ منــع قانونــی ای در این 
باره وجود ندارد، گفت: »به دنبــال راه اندازی این امکان 
هســتیم و اپراتورهــای مخابراتــی مکلــف بــه ارائــه ایــن 

سرویس هستند.«

ســرویس Call Out به معنــای برقــراری تمــاس بیــن 
پیام رسان های اجتماعی ایرانی و شبکه مخابراتی ایران 
است. در شرایطی که اکثر پیام رسان های پرکاربر در ایران 
فیلتر شــده اند و مردم به کمک فیلترشــکن همچنان از 
آنهــا اســتفاده می کننــد، دولت بــه روش هــای مختلف 
در تــلاش برای رشــد اســتفاده از پیام رســان های داخلی 
است. پیام رسان هایی که در ســال های گذشته با وجود 
ارائه وام های چند میلیارد تومانی و ارائه زیرساخت های 
مختلــف نتوانســته اند مورد اقبــال کاربــران ایرانــی قرار 
گیرنــد. بــه تازگی نیــز از آیین نامــه حمایت از ســکوهای 
داخلی و کسب وکارهای اقتصاد دیجیتال رونمایی شده 
که به بــاور کارشناســان، بیشــتر از اینکه یــک آیین نامه 
برای حمایت از کسب وکارها باشد، طرحی برای توسعه 

و ارائه تسهیلات به پلتفرم های داخلی است. 
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رگولاتوری
R E G U L A T I O N

به گفته او، اقتصاد دیجیتال طی سال های گذشته موفق 
شده رشد قابل  توجهی داشــته باشــد، اما الزام اینکه هر 
کســب وکاری که اینماد نداشته باشــد، نمی تواند از درگاه 
پرداخت استفاده کند، تنها اکوسیستم را کوچک تر کرده 

و مانع پیشرفت کسب وکار خواهد شد.
او ادامــه داد: »به طــور مثــال، هیــچ مجــوزی بــرای 
کسب وکارهای حوزه رمزارز وجود ندارد و آنها نمی توانند 
اینمــاد دریافــت کننــد، امــا ایــن بــه معنــای غیرقانونی  یا 
مشکل دار  بودن این  کسب وکارها نیســت؛ چراکه آنها از 
سال ها قبل از خدمات پرداخت اینترنتی به صورت کاملاً 

قانونی استفاده می کردند.«

 مخالفان اینماد، موافق پول شویی و قمارند
اما ماجــرا بــه اینجا محــدود نمی شــود؛ چراکــه مجموعه 
شرایط نشان می دهد شــکافی جدی میان سه وزارتخانه 
و بانــک مرکــزی بــر ســر اجــرای اینمــاد وجــود دارد. امین 
کلاهدوزان، سرپرست مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
در واکنــش بــه اخبار لغــو شــدن ابلاغیــه توقــف فعالیت 
درگاه های اینماد به ایرنا گفت: »نامه ای به اسم جانشین 
رئیس کمیســیون راهبــری اقتصــاد دیجیتــال خطاب به 

شــاپرک منتشر شــده که جای 
سؤال دارد و عجیب است. برای 
کســانی که دغدغه شفافیت و 
اقتصاد سالم دارند، این سؤال 
مطرح شده که چرا شخصی که 
با این مسائل کاملاً آشناست، 
باید چنیــن نامه ای بنویســد و 
دســتوری بدهــد که نفــع آن به 
ســایت های قمــار و پول شــویی 
می رسد. مســئله مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی این اســت 
که نوع فعالیــت و تراکنش های 
پشــت  کــه  افــرادی  مالــی 
درگاه هــای پرداخــت هســتند، 
باید شــفاف باشــد تــا اگــر پول 
مردم از دســت رفت یــا تخلف 
مالی صــورت گرفت، بتــوان آن 

را پیگیری کرد.« کلاهدوزان صراحتاً بیان کرد که مخالفان 
با الزام صدور اینماد برای پرداخت یارها، مخالفان با مهار 

پول شویی، قمار و فروش مواد مخدرند.
او در ادامه اظهار کرد که هدف اینماد توقف کسب وکارها 
نیســت. بــه گفتــه سرپرســت مرکــز توســعه تجــارت 
الکترونیکی، سیاست این مرکز به عنوان رگولاتور، حمایت 
از کسب وکارهاســت و مرکــز تتــا قصــد دارد با پیگیــری از 

بانک مرکزی به کسب وکارها برای فعالیت در چهارچوب 
قانونی کمک کند.

این سیاست ها در حالی اندیشیده شــده که هنوز برخی 
کسب وکارهای بزرگ و اشــتغال آفرین مانند صرافی های 
رمــزارز بــا وجــود تمایل شــان رگولــه نشــده اند و بــه گفتــه 
صاحبان کسب وکارهای رمزارزی، از ســال گذشته وزارت 
صمت وعده داده بود مشــکل اینماد صرافی هــای رمزارز 
را برطــرف خواهــد کــرد، امــا واقعیــت این اســت بــا اینکه 
ایــن مجموعه ها ردیــف مالیاتــی دارنــد و به ایــن دلیل که 
مسئول سرمایه مردم  هستند، به طور منظم مالیات شان 

را پرداخت می کنند، به آنها اینماد نمی دهند.
کلاهــدوزان بــا بیــان اینکــه صرافی هــای رمــزارز ایرانــی، 
میلیون ها کاربر دارنــد و میلیاردها تومان ســرمایه مردم را 
نگهداری می کننــد، می گوید: »درگاه های غیرشــفافی که 
باید بسته شــوند، پنج درصد بازار دیجیتال کشــور را هم 

شامل نمی شوند و تعدادشان معدود است.«

 اقدامی کاملاً بجا
فاطمی امین، وزیر صمت که کسب وکارهای رگوله نشده 
را در انتظــار دریافــت اینمــاد نگــه داشــته، در حاشــیه 
جلســه هیئــت  دولــت اعــلام 
به  اشــتباه  »برخــی  کــرد: 
گمــان می کننــد اینمــاد مجوز 
بایــد  و  اســت  کســب وکار 
امــا  شــود،  مقررات زدایــی 
اینمــاد مانند نماد اســتاندارد 
کالاهاســت. همان قــدر  بــر 
که نبــود اســتاندارد بــر کالاها 
بی معنــی اســت، نبــود اینماد 
هم بی معنی است.« او ادامه 
داد: »اینمــاد یک اســتاندارد 
عملکــرد اســت، نــه مجــوز 
کســب وکار. اینمــاد ابــزاری 
اســت که به کنترل پول شویی 
و تقلــب و تخلفــات کمــک 
می کند.« هنوز کسب وکارهای 
رمــزارزی و لندتکــی قوانیــن 
مشخصی ندارند و وزیر صمت با آگاهی از این موضوع، 
داشــتن اینماد برای درگاه های پرداخت از ســمت بانک 

مرکزی را الزامی کاملاً بجا خواند.
او پیــش از به ایســنا گفتــه بــود کســب وکارها در دریافت 
اینماد مشکلی نخواهند داشت و این آیین نامه از معدود 
آیین نامه هایی اســت کــه هــم دولت و هــم مجلــس آن را 

تصویب کرده اند و از این نظر پشتوانه قدرتمندی دارد.

فعالان صنعت رمزارز از جمله مدیران صرافی های داخلی نگران اند 
الزام اینماد در شرایط فعلی به زیرزمینی شدن این بازار منجر شود

رمزارزها و اینماد؛ استخوانی لای زخم!
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شــاپرک در نامــه ای اعــلام کــرده کــه از 24 آبــان 
درگاه هــای پرداخــت بــدون اینمــاد مســدود 
می شوند. این تصمیم در شرایطی گرفته شده که 
کسب وکارهای اینترنتی به دلیل قطعی اینترنت از 
بین رفته اند و تقریباً هیچ چیز از اقتصاد دیجیتال 

ایران باقی نمانده است.
دســتور شــاپرک برای توقــف فعالیــت پایانه های 
اینترنتی فاقــد اینمــاد، تبعــات بی شــماری دارد؛ 
مهاجرت نخبه ها را افزایش می دهد و ته مانده های 
کسب وکارهای دیجیتال را ریشه کن و نرخ بیکاری 

را صعودی می کند.
ایــن تبعــات فراگیــر اســت، امــا از میــان عناصــر 
اقتصاد دیجیتال کشور، بیش از همه صرافی های 
رمــزارز خودتنظیم گر را تحت  تأثیر قــرار می دهد. 
صرافی هــای رمزارز سال هاســت در صــف انتظار 
دریافــت اینماد هســتند و بــرای اثبــات تمایل به 
فعالیت در چهارچوب قانون، مالیات هم پرداخت 
می کننــد، اما بر خــلاف وعده هــای وزارت صمت، 
همیشــه بــا ازبین رفتــن کسب وکارشــان تهدیــد 

می شوند.
مدیرعامــل »کوین نیــک« می گوید با اجــرای این 
ابلاغیه، هزاران نفر بیکار می شوند، نخبه ها ایران 
را ترک می کنند، سرمایه های مالی از کشور خارج 
می شود، شــفافیت فضا از بین می رود و صنعت 

رمزارز به سمت زیرزمینی شدن حرکت می کند.
به گفته مدیرعامل »تترلند«، با وجود برخوردهای 
قهری و سلبی حاکمیت، کسب وکارهای رمزارزی 
همیشه به تعهدات نانوشته خود عمل کرده اند، 
مالیــات هــم داده اند، امــا حمایت نمی شــوند و با 

مشکل دریافت مجوز مواجه اند.
مدیــر واحــد مارکتینــگ »اوکی اکســچنج« نیــز 
می گویــد اقدامــات شــاپرک و  قطعــی اینترنــت، 
چالش نیروهــای انســانی را وارد فضــای جدیدی 
کــرده؛ پیــش  از ایــن دغدغــه مهاجــرت نیروهــای 
انســانی را داشــتیم، امــا امــروز شــاهد تعدیــل و 
بیکارشدن نیروهای متخصص به دلیل ازبین رفتن 

اکوسیستم اقتصاد دیجیتال هستیم.
مدیر بازاریابی »اکسبیتو« هم صراحتاً گفت که 
از سال گذشــته وزارت صمت وعده داده مشکل 
اینماد صرافی های رمــزارز را حل خواهــد کرد، اما 
خبــری از به  نتیجــه  رســیدن ماجــرا نشــده و این 
صرافی دانش بنیــان در صورت اجرایی شــدن این 
بخشنامه در سال تولید، اشــتغال و دانش بنیان 

اجازه فعالیت نخواهد داشت.

 تهدید جدی صرافی های رمزارزی
به گفته رضا مسعودی فر، 
مدیرعامــل تترلنــد ســه 
 ســــــــالی اســـــــــــت کـــــــــه 
کسب وکارهای رمزارزی با 
وجــود نهایت همــکاری با 
دولت، بانک مرکزی، مجلس، نهادهای انتظامی و 

قضایی از ســمت بانــک مرکــزی و شــاپرک درباره 
بسته شدن درگاه هایشان تهدید می شوند.

او می گوید: »با وجود برخوردهای قهری و سلبی 
حاکمیت، کســب وکارهای حوزه رمزارز همیشــه 
به تعهدات خود عمل کرده اند، قوانینی را تدوین 
کــرده و به صــورت خودتنظیم گــری ایــن قوانیــن 
نانوشــته را برای افزایــش امنیت کاربــران رعایت 
کرده انــد. به  ردیــف مالیاتی تعیین شــده توســط 
اداره مالیات و وزارت هم پایبند بوده اند، اما زمان 
حمایت و وقت ارائه مجوز، دولت و بانک مرکزی پا 
پس می کشند و هیچ کمکی به این کسب وکارها 

نمی کنند.«
مسدودکردن درگا ه های پرداختی کسب وکارهای 
رمــزارز در حــوزه تبــادل، علاوه بــر تبعات بســیار 
جدی، این فضای بسیار شفاف را به یک فعالیت 
زیرزمینی تبدیل می کند. مسعودی فر صراحتاً در 
این باره گفت که فعالیت های زیرزمینی مخاطرات 
و کلاهبرداری هــای زیــادی در پــی دارد. بســیاری 
از کاربــران دارایی هــای خــود را بــه صرافی هــای 
خارجی منتقل می کنند و فعالیت ها از دید نهاد 
ناظر پنهــان می مانــد و این اتفــاق به نفــع مردم، 

کسب وکارها و حاکمیت نیست.
او ادامــه داد: »در صورت تحقق این اقدام توســط 
شــاپرک و بانک مرکــزی، بیش از پنج هــزار نیروی 
انســانی به صــورت مســتقیم و 2۵ هــزار نیــروی 
انســانی به شــکل غیرمســتقیم شغل شــان را از 
دســت می دهند و نیروهای متخصص مهاجرت 

می کنند، چون جایی در این کشور ندارند.«
به اعتقــاد او، توقف فعالیت پایانه هــای اینترنتی 
فاقد اینماد موجی از نارضایتی را در میلیون ها کاربر 
ایجاد می کند و باعث تشدید التهاب فضای فعلی 

کشور می شود.

 یک  بار برای همیشه
 وحیــد والــی، مدیرعامــل 
نیک اندیــش  هلدینــگ 
می گویــد هــدف، توســعه 
اقتصاد دیجیتال بود، اما 
وضعیــت اینترنــت فقــط 
کشور را از این هدف دور کرد. او ادامه داد: »اینکه 
برای کار در ایران تلاش کنیم، واقعاً مثل این است 
که خودمان را به سخره گرفته ایم. مسئولان به هر 
زبانی که بلدند، می گویند کارآفرینی و کارکردن و در 
راســتای توســعه کشــور قدم برداشــتن و اقتصاد 
دیجیتال برای ما هیچ معنایی ندارد، همه تان باید 
جمع کنید و بروید و ما باز می مانیم و کار می کنیم 
و باز تلاش می کنیم که شرایط بهتر شود و تغییر 
ایجاد کنیم، اما به  جای همکاری فقط سنگ اندازی 
می بینیم. اینماد به راحتی می گوید چون قوانینی 
برای حوزه رمزارزها تدوین نشده، من هم اینماد به 

آنها نمی دهم. بروید مجوز بگیرید. 
ادامه در صفحه ۲۱

 از سال گذشته وزارت 
صمت وعده داده 
بود مشکل اینماد 

صرافی های رمزارز را 
برطرف خواهد کرد، 
اما واقعیت این است 
با وجود اینکه این 
مجموعه ها به طور 

منظم مالیات شان را 
پرداخت می کنند، به 
آنها اینماد نمی دهند
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آقای افشار در جایی اشاره کرده بودید به 
اینکــه تعــدادی از کســب وکارها نابــود شــده اند و 
فهرســتی از آن تهیــه شــده اســت. در مــورد ایــن 
فهرست و تعداد دقیق کســب وکارها چه داده هایی 

موجود است.
ما با همراهی چند تن از دوســتان ســعی کردیم فهرستی از 
اســتارتاپ ها و افرادی را که در این حوزه فعالیت می کردند، 
تهیه کنیم و تا حدودی نیز این فهرست تکمیل شده است. 
هنوز آمارهــا دقیق نیســت، اما بر اســاس همین فهرســت 
حدود ۵۰ کســب وکار مبتنی بر اینترنت بودند که لزوماً هم 

استارتاپ  نبوده اند.
بخشی از آنها رسانه بودند، بخشی فریلنسرها و بقیه هم 
آنلاین شــاپ ها و غیره. ایــن فهرســت ۵۰تایی اســتارتاپ یا 
کسب وکار مربوط به سه هفته گذشته است و با خبرهایی 
که از کسب وکارها مبنی بر تعطیلی و توقف فعالیت شنیده 
 می شود، حتماً به این تعداد اضافه هم شــده است. در این 
کســب وکارها از بلد که زیرمجموعه هلدینگ هزاردســتان 
بوده تــا کســب وکارهای دیگــر، در فضاهــای کار اشــتراکی و 

شتاب دهنده ها مشغول فعالیت بوده اند.
خود ما هــم در پرتفوی ســرمایه گذاری جوانه کســب وکاری 
را داشــتیم که دیگر قادر بــه ادامــه دادن نبود. خــود من هم 
در دایره دوســتان و نزدیکان 8 یا 9 اســتارتاپ را می شناسم 
که فعالیت شــان را ادامه نمی دهند. تــلاش می کنیم تا یک 
فهرســت مــدون ایجــاد کنیــم و از جاهــای دیگر مثــل نظام 
صنفی هم کمک گرفته ایم تا این فهرست را دقیق کنیم، ولی 

تاکنون خبر موثق همین ۵۰ استارتاپ را داریم.

هــدف از ایجــاد این فهرســت چه بــوده؟ 
نهایتاً این فهرست قرار است چه  کاری انجام دهد؟

این در واقع یک حرکت شــخصی بود که به حرکت جمعی 
تبدیل شد. وقتی خبر توقف فعالیت استارتاپ ها را شنیدم، 
تصمیــم گرفتــم چنیــن فهرســتی را تهیــه کنــم. الزامــاً این 
فهرست قرار نیست کاری کند. شاید در این حد که فقط از 
میزان آسیب به اکوسیستمی که خودش خیلی جوان است، 
بتوانیم داده هایی جمع آوری کنیم. البته این داده ها باعث 

شد بتوانیم ارزیابی اولیه ای از استارتاپ ها داشته باشیم.

حداقل ۵۰ استارتاپ 
متوقف یا تعطیل شده اند

آرین افشار از آمارهای اولیه »زنجیره همدلی« در خصوص آسیب های وارده به 
اکوسیستم استارتاپی خبر داد

کسب و کارهای کوچک وب سایت های فروش آنلاین 
فروشگاه های اینستاگرامی یکی از تلخ ترین دوره های 

حیات شان را سپری می کنند. در این میان اما گروهی از 
کسب و کارها و فعالان حوزه استارتاپی و نوآوری کشور 
به صورت داوطلبانه گرد هم آمدند تا با اشتراک گذاری 
داشته هایشان و استفاده از ظرفیت های هم بتوانند از 

کسب و کارهای کوچک تر حمایت کنند.
این اقدام  در نهایت به یک حرکت جمعی منجر شد 
که زنجیره همدلی نام گرفت. آرین افشار، مدیرعامل 

صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر جوانه پیشنهاد 
این حرکت را در توییتر خود منتشر کرد و از سوی 
دیگر هم استارتاپ لندین هم راستا با این حرکت 

از کسب و کارهای مختلف دعوت کرد برای حمایت 
همراه شوند. به همین بهانه گفت وگویی با آرین 

افشار ترتیب دادیم تا درباره مشکلات استارتاپ ها و 
حمایت هایی که داوطلبان این زنجیره انجام می دهند، 

بیشتر بدانیم و از زبان او وضعیت این روزهای 
کسب و کارهای آنلاین را بشنویم.

 دیترویت برای ساخت دو 
جاده ویژه آماده می شود

 جاده هایی که
شارژ می کنند

 شهر دیترویت به زودی دو جاده 
ویژه خواهد داشت که می توانند 
خودروی برقــی افــراد را در حیــن رانندگی 
شــارژ کننــد. میشــیگان یکــی از چندین 
ایالتی اســت که قصد دارد شارژ القایی را 
آزمایش کنــد. ایــن اتفــاق می توانــد بازی 
دهــد،  تغییــر  را  برقــی  ماشــین های 

به خصوص برای کامیون های باری. 

 مقامــات حمل ونقــل امیدوارند 
بتوانند با ساخت دو مسیر کوتاه 
جاده ای در نزدیکی مرکز شــهر دیترویت 
تاریخ ساز شــوند. آنها قصد دارند طی دو 
سال آینده، فناوری ای را در جاده ها تعبیه 
کنند که می تواند وسایل نقلیه الکتریکی 
را در حین رانندگی شارژ کند. به گفته اداره 
حمل ونقــل میشــیگان، ایــن سیســتم 
بی ســیم اولیــن آزمایــش شــارژ القایی در 
جاده هــای عمومــی در ایــالات متحــده 
خواهد بود.  »میشــل مولر«، مدیر ارشد 
ایــن پــروژه می گویــد مــا پایتخت خــودرو 
هستیم و به پیشــرفت های فناوری ادامه 
می دهیــم. در برخــی ایالت هــای دیگــر از 
جمله فلوریدا، ایندیانا، پنسیلوانیا و یوتا 
نیــز، مقامات قصــد دارنــد در چند ســال 
آینده شارژ القایی را در جاده های عمومی 

آزمایش کنند.

 »تالیس بلک«، مدیرعامل مرکز 
تحقیقات مهندسی ASPIRE که 
مقر آن در دانشــگاه ایالتی یوتاســت و بر 
زیرســاخت خودروهای الکتریکی تمرکز 
دارد، در این باره می گوید: »این یک راه حل 
عالی برای مشکلی است که ما امروز داریم 
تا آلایندگی را به صفر برسانیم. اگر این کار 
را به درســتی انجــام دهیــم، می توانیــم 
هزینه های حمل ونقل را برای همه صنایع 

و افراد کاهش دهیم.«

 شارژ القایی الکترومغناطیسی 
در زندگی روزمره رایج است. برای 
نمونــه تنظیــم تلفــن همــراه روی شــارژر 
بی ســیم از فنــاوری مشــابهی اســتفاده 
می کنــد. در جاده هــا، ســیم پیچ های 
انــرژی  آســفالت،  در  تعبیه شــده 
مغناطیســی را بــه گیرنــده ای کــه زیــر 
خودروی الکتریکی نصب شــده، منتقل 
می کننــد تــا باتــری آن به صورت بی ســیم 

شارژ شود.

NEWSخبر
I N T E R V I E W
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 درباره حساسیت استفاده
 از تصاویر انسانی 

آدم ها از یکدیگر 
توقع بیشتری دارند 

تا از برندها
 مشتریان معمولاً ارتباط بهتر و 
عمیق تری با برندی که تصویری 
انســانی دارد، برقــرار می کننــد، چراکــه 
انسان ها دوست دارند ارتباطات واقعی را 
تجربه کنند. به همین دلیل اینکه بدانند 
در دفتــر یک ســازمان چــه آدم هایــی کار 
می کنند، این آدم ها جوان اند یا مسن و... 
باعــث می شــود گمان کننــد کــه در حال 
ایجاد یک ارتباط واقعی هستند. آدم ها 
بــرای ارتباط هــای حقیقــی خــود ارزش 
بیشــتری قائل هســتند و برای حفظ آن 

بیشتر تلاش می کنند. 

 اســتفاده از ســفیر برنــد کــه 
می توانــد به نوعــی تداعی گــر 
تصویر انســانی یــک برند باشــد، کمک 
می کند تا مشــتریان با خودشان بگویند 
اگر این برند انسان بود، چنین آدمی بود و 
من چنین آدمــی را دوســت دارم. جدا از 
اینکه سفیر برند چقدر باید شبیه به برند 
باشــد و دوســت دارانش تــا چــه انــدازه 
می توانند مشتری بالقوه برند باشند، باید 
به هنگام انتخاب یک سفیر و استفاده از 
تصاویر او در تبلیغات به یک نکته مهم 
دیگر هم توجه کرد؛ نکته ای که بسیاری از 

کسب و کارها از آن غافل می شوند. 

 در کنار همه خوبی های برقراری 
ارتباط حقیقی میان مشتری و 
برند به واسطه انسانی کردن تصویر برند از 
طریق سفیر، باید در نظر داشت که آدم ها 
در ارتباط هــای واقعــی توقع بیشــتری از 
طرف مقابل خود دارند. آدم ها می توانند 
امروز از برند شما دلگیر شوند و فردا به آن 
ســر بزننــد، اما اگــر توقعــی کــه از تصویر 
انسانی خود با استفاده از یک سفیر برند 
می ســازید، تصویــری به شــدت بالاتــر از 
تصویر واقعی برندتان باشد، مشتریان تان 
از شما توقعی خواهند داشت که ممکن 
اســت قادر بــه برآورده کردن آن نباشــید. 
به عــلاوه اگر شــرایط به گونه ای باشــد که 
بسیاری از برندها سکوت را ترجیح دهند، 
حضور تبلیغات برند شما در سطح شهر 
احتمــالاً  غیرانســانی  تصویــری  بــا 
بازخوردهای کمتــری را به دنبال داشــته 
باشــد تا زمانی که تصویری انســانی را به 
نمایــش می گذاریــد. آن هم انســانی که 
تمــام صورتــش را بــرای لبخنــد زدن و 

خوشحال بودن آماده کرده است.

ADVICEتوصیه

شرکت بهنوش با همکاری آژانس تبلیغاتی بادکوبه، با نگاهی خلاقانه به ظرفیت های 
محصولی قدیمی، توانسته  تبلیغاتی هدفمند و ماندگار انجام دهد

شما هم ماءالشعیرتان 
را دلستر صدا می زنید؟

شما هم وقتی می خواهید به اعضای خانواده یا دوستان تان 
بگوییــد حــالا کــه داری بــه خانــه می آیــی نوشــیدنی بگیر، 
می گویید: »دلستر بگیر؟« من خودم چنین آدمی هستم. با 
وجود اینکه به همت تبلیغ های خوب برند دلستر فهمیده ام 
دلستر نام یک محصول نیست، بلکه نام یک برند است و 
برندهای زیادی آن نوع نوشــیدنی را که مدنظر من هست، 
تولید می کنند، هنوز دلم می خواهد دلستر صدایش کنم. 
البته حال خوب می دانم که خیلی وقت ها منظورم از گفتن 
دلستر واقعاً به معنی خرید نوشیدنی از برند دلستر نیست.

مثل وقتی که می گویم شلوار لی در حالی که منظورم شلوار 

جین اســت، مثل وقتی که می گویم کلینکــس در حالی که 
می خواهم دستمال کاغذی بگیرم یا وقتی که می گویم تاید، 

ولی منظورم پودر رختشویی است و... .

 این اتفاق چه زمانی می افتد؟ 
زمانی که برندی یک محصول را برای اولین بار به یک جامعه 
معرفــی می کند یــا اگــر روی کاغذ هــم اولین نیســت، قطعاً 
گستردگی تبلیغات و پخش آن به حدی است که بسیاری از 
مردم اولین بار محصول را با آن برند تجربه می کنند، نامش 
در خاطــر می ماند. از آنجا کــه محصول هم نو و تازه اســت، 

مــردم وقتــی می خواهنــد از آن در میان هم ســخن بگویند، 
از اســمی که بزرگ روی محصول آمده اســتفاده می کنند و 
ما همه می دانیم روی یک محصول مثلاً دستمال کاغذی، 
عبارت دســتمال کاغذی بزرگ نوشــته نمی شــود، بلکه نام 

آن برندی که دستمال کاغذی را زده، بزرگ نوشته می شود.
اما اگر همین نکته ساده به ما یادآوری شود، چه معنایی با 
خودش به همراه دارد؛ اینکه آنچه به زبان می آوریم در واقع 

اسم یک برند است، نه یک محصول؟
بلــه ایــن از قدمــت یــک برنــد بــه مــا می گویــد. از اینکه 
قدیمی تریــن برنــدی کــه محصــول را در بــازار عرضــه 

بيلبورد
B I L L B O A R D

در بازاریابی تمرکز روی هدف 
اصلی نقشی اساسی دارد

 با یک تیر
فقط یک نشان را 
بزنید!

احتمالاً شــما هم با مثل »با یک تیر دو نشــان زدن« آشنا 
هستید. مثلی که ذهن ما را به سمتی می برد که سود را  در 
یک تــلاش و گرفتن چند نتیجــه می داند. اما فکــر کردن و 
عمل کردن به این مثل در بازاریابی گاهی کار دست آدم ها 
می دهد.  چرا؟ چون عدم تمرکز در هر فعالیتی، کار دست 
آدم می دهد و بازاریابی هم از این قاعده مستثنی نیست. 
وقتی پویشــی می خواهــد آگاهــی عمومــی را از برنــد خود 
بالا ببرد، احتمــالاً در کنار آگاهی از برند، فروشــش هم بالا 
می رود و تعداد دنبال کننده های شبکه های اجتماعی اش 
هم بیشتر می شــود. اما اگر مدیر چنین پویشــی فروش و 
افزایش دنبال کننده را نه یک پیامد که یک نتیجه کلیدی 

بداند، احتمالاً در افزایش آگاهی عمومی نسبت به برندش 
به خوبی عمــل نخواهد کرد. چراکه نمی شــود روی بیلبورد 
یا هنگام ســاخت ویدئوی تبلیغاتی چندین پیام مختلف 
را بــه مخاطب رســاند و انتظــار داشــت کــه مخاطب همه 
آن پیام ها را بشــنود و به تمامــی آنها واکنش نشــان دهد. 
نویســنده خلاق، گرافیست و تمام کســانی که به شیوه ای 
با پویــش یا حتــی پســت اینســتاگرام در ارتباط هســتند، 
وقتی تمرکز خود را روی یک موضوع می گذارند، بهتر عمل 
می کنند. حتی رسانه هایی که بازاریابان در آنها پیام خود را 
به مخاطب شان می رسانند نیز در این حالت ممکن است 
تغییر کند. برای مثال اگر هدف شما از یک پویش افزایش 
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کرده چه کســی اســت. به هــر حــال نمی توان کتمــان کرد 
که قدیمی بودن مهم اســت، مخصوصاً اگر چنان قدیمی و 
یکه تاز باشی که بسیاری نام یک محصول را به اسم برندت 
بشناســند. بســیاری از برندهای باسابقه ســعی کرده اند با 
یــادآوری قدمت خود، کمــی اعتبار برای خودشــان بخرند و 
به واسطه اعتبار، مشتری و فروش. این برندها با استفاده از 
صفت هایی همچون قدیمی ترین، باسابقه ترین، اولین و... یا 
نوشتن سال تأسیس خودشان در گوشه و کنار تبلیغات شان 
- کاری که حتی خود دلســتر هم آن را پیش تر انجام می داد 
- قدمت شان را یادآور می شوند. اما دلستر خیلی زود سراغ 
همان چیزی رفت که ما خیلی وقت ها در جمع های خودمان 
دربــاره اش حرف می زنیــم یا در جمع هــای غریبه تــر آن را به 
یکدیگر یادآور می شویم؛ »بابا کلینکس اسم یه برند بوده، 
الان خود این محصول اسمش دستمال  کاغذیه! به این بگی 

کلینکس باید به تلویزیون هم بگی ناسیونال احتمالاً.«

 این کدام دلستر است؟
دلستر در تبلیغاتش درست روی همین نکته تمرکز کرد و در 
خلاقانه ترین شکل ممکن نشان داد که قدمت زیادی دارد. 

تبلیغات محیطی برند دلســتر با شــعار »تنها 
دلستر دلستر است« توانســت سال گذشته، 
در چهارمیــن جشــنواره »ایــران ادز«، برگزیــده 
بهتریــن کمپین تبلیغــات محیطی ســال ایران 
شود و تندیس طلایی این جشــنواره را دریافت 
کند. ایده پــردازی و اجــرای این کمپین محیطی 
را آژانــش تبلیغاتــی بادکوبــه به عهده داشــت؛ 
آژانســی که کمتر پیــش می آیــد در آن کیفیت 
فدای کمیت شود. بادکوبه تبلیغات دلستر را با 
یک تیزینگ خوب شروع کرد، تصویری از یک 

بطری ســبزرنگ که رو به تصویر و پشت به نور ایستاده بود 
و برای همین نــام آن دیده نمی شــد. در کنار ایــن تصویر که 
کنجــکاوی مخاطــب را برمی انگیخت، این ســؤال هم دیده 
می شــد: »این کدام دلســتر اســت؟« می بینید؟ این دقیقاً 

برهم زدن بازی است.
تا پیش از این توقع داشتیم چنین تکنیکی وقتی به کار رود 
که قرار است برندی جدید وارد بازار شود یا محصول جدیدی 
از یک برند قدیمی به بازار بیاید. در واقع این تکنیک چنان 
چرخش خوشایندی داشته که محال است اگر شما بدانید 
دلستر یک برند است نه یک محصول خاص، از تیزهوشی 
تیم تبلیغات آن لذت نبرید. اگر هم هنوز این را نمی دانید، 
بازی مورد نظر تیم تبلیغات را خورده اید و با خودتان گفته اید 
»یعنی این کدام برند اســت که تازگی ها دلستر هم زده؟« و 
حتماً دنبال اسم بزرگی می گشتید که این طور مطمئن خبر 

از تولید محصول)!( جدیدش می دهد. 
بادکوبه پس از این تیزینگ خلاقانه برای دلستر، با شعار 
تبلیغاتی هوشمندانه اش، »تنها دلستر، دلستر است« 
مخاطبی که دلســتر را به عنوان محصول می شناسد نه 

برند، شوکه می کند! 

 استفاده از تمام ظرفیت ها
حالا مخاطب هــر بار که به ســراغ خرید دلســتر می رود، 
حس می کنــد او مخاطــب قدیمی ترین برندی اســت که 
این نــوع نوشــیدنی را بــه بــازار ایــران آورده اســت. بعد با 
خودش فکر می کند که کدام طعم دلستر را بیشتر دوست 
داشته. بعد ممکن است این کشف تازه را با یکی، دوتا از 
نزدیکانش که فرصت دیدن تبلیغات را نداشته اند در میان 
بگذارد. بعید نیســت یکی از این نزدیکان بگوید: »واقعاً 
نمی دانستی؟« و بعد گفت وشــنودی درباره برند دلستر 
شکل بگیرد. گفت و شنودی که یکی از موضوعات اصلی 
آن قدمت این محصــول و البته تیزهوشــی تیم تبلیغات 
آن خواهد بود و در این میان اگر کسی هم باشد که خیلی 
طرفــدار دلســتر نیســت، وقتــی می خواهــد به ســفارش 
دوســتی نوشــیدنی بخرد و با خــودش بــه خانه ببــرد، به 
یاد این گفت وگو، دلســتر را از یخچال مغازه یا فروشــگاه 
برمی دارد؛ چراکه هرکسی دلش می خواهد از محصولی 
اســتفاده کند که هم قدیمی  اســت، هم بــا کیفیت و هم 
خلاق! این گفت و شنود و این انتخاب شدن همان چیزی 
اســت که هر برندی آرزویش را دارد. در این میان اما تنها 
برندهایــی می توانند بــه ایــن آرزو برســند که 
ظرفیت هــای بالقــوه خــود را بــرای تبلیغــات 
خلاقانه بشناسند یا از آژانس های تبلیغاتی 
خلاق بخواهند به آنها نگاه کرده و این ظرفیت 

را کشف کنند.
بادکوبــه و دلســتر ایــن روزهــا بــاز هــم از ایــن 
ظرفیــت بــالای برنــدی که نــام یــک محصول 
را بــه نــام خــودش کــرده، اســتفاده کــرده و بــا 
متن و تصویر به ما هشــدار می دهنــد که »از 
دلستربودن ماءالشعیر خود مطمئن شوید«! 
در ایــن تبلیــغ در واقــع دلســتربودن مســاوی اصل بودن 
قرار داده شــده اســت. مثل وقتی که می گویند از اصالت 
کالای خود مطمئن شــوید. پــس اگر می خواهیــد بدانید 
نوشیدنی تان اصل هست یا نه، نگاه کنید ببینید رویش 
دلستر نوشته یا نه! در تصویر هم استفاده از مثلثی قرمز 
مخاطبان بیلبورد را که معمولاً ماشین سوارانی هستند که 
هنگام دیدن چنین علامتی در خیابان توجه شــان جلب 
می شــود، ترغیب می کنــد که محتــوای بیلبورد را ســریع 
بخواننــد، چراکــه نخوانــدن متــن بیلبــورد ممکن اســت 

برایشان عواقبی داشته باشد.
بادکوبه و دلســتر، ایــن فرزنــد پرافتخار شــرکت بهنوش، 
در کنار هم به تمام برندها و آژانس های تبلیغاتی درســی 
بزرگ می دهند؛ پیش از اینکه به بیرون از خود نگاه کنید 
و ببینید که کدام تبلیغ جایزه گرفته یا بیشتر دیده شده و 
آن را برای چندین و چند برند به کار ببرید، نگاهی به برند 
بیندازید، در آن عمیق شوید و ظرفیت های بالقوه تبلیغ آن 
را بشناسید. چراکه اگر محصولی همچون دلستر باشد، 
حتماً چیزی دارد که با نگریستن و پرداختن خلاقانه به آن 

بتوان نظر مخاطب را جلب کرد.

شخصی سازی تجربه کاربری چیست و چه کاربردی دارد؟

احترام به شخصیت کاربران با شخصی سازی

REVIEWبررسی

همه کسانی که به نوعی خدمات شان را بر بستر 
وب یــا اپلیکیشــن ارائــه می دهنــد، در نقطــه ای 
مشخص و برای بهبود فرایند توسعه ترافیک خود 
به این سؤال می رسند که آیا بهتر است محصول 
آنها بــرای همه کاربران شــان یک شــکل باشــد یا 
محصول بــرای هر کاربر نمایش یکتا و بر اســاس 
رفتار آن کاربر داشته باشد. خوشبختانه امروز و 
به لطف داده  ها مشخص شده که شخصی سازی 
می تواند رمز موفقیت یک کســب و کار باشد. در 
این حالت هــر اطلاعاتی مهم اســت. اگر بدانیم 
کاربر از کدام منطقه آمده، سوابق خرید، جنسیت 
یا حتی علایقش چیست، می توانیم او را بیشتر 
بفهمیم و این درک بیشتر به ما کمک می کند که 
محصولی شخصی سازی شــده برایش بسازیم. 
 )Customization( اما چرا باید شخصی ســازی
انجام داد؟ برای »فروش« بیشــتر یا افزایش نرخ 
تبدیل! مــا شخصی ســازی می کنیــم تــا کاربر در 
محصول ما رها و گم نشود، اما تضاد اینجاست 
که در شخصی ســازی برای هر کاربــر یک راه یکتا 
شکل خواهد گرفت. شخصی ســازی یک هدف 
دارد و آن هم هدف نهایی کســب وکار شماست. 
اگــر چیــزی می فروشــید بایــد سیســتم را طوری 
بچینید تا کاربــر در راحت تریــن حالت به چرخه 
خریــد شــما هدایــت شــود. کســب و کارها از 
فاکتورهای مختلف و مهم گرفته تا کوچک ترین 
ســلایق کاربر برای شخصی سازی محصول شان 
اســتفاده می کننــد. کوتاه کــردن چرخــه فــروش 
و افزایــش وفــاداری کاربــر، دیگــر دلایــل برند هــا 
بــرای شخصی ســازی هســتند. شخصی ســازیِ 
محصــول طراحــی یــک پروســه و تجربــه یکتــا 
بــرای هریــک از کاربــران شماســت. ایــن پروســه 
می تواند بر اســاس علایــق، داده های گذاشــته یا 
اطلاعات جمعیت شناسی باشد.  چه تغییراتی 
می توانیــد ایجــاد کنیــد؟ ایجــاد یــک سیســتم 
پیشــنهاددهی بــر اســاس رفتارهــای گذشــته 
کاربــر و اضافه کردن بخشــی مانند »بــرای تو« به 

ویترین محصولات تان ایده خوبی است. بعدی؟ 
کاربران خود را بر اســاس رفتارشــان دســته بندی 
کنید، با آمار بسنجید که هر دســته چقدر زمان 
طلایی برای خرید به شما می دهد، هر کدام را در 
مسیری به همان وســعت قرار دهید و یک راهبر
)Account Manager( برای او اختصاص دهید. 
دقت کنید که شخصی سازی هوشمند سیستم 
شــما با تغییراتی که کاربر می توانــد برای خودش 
روی محصــول ایجــاد کنــد متفــاوت هســتند. 
بســیاری از اپلیکیشــن ها به شــما این قابلیت را 
می دهند تــا رنگ تم یــا حتی زبــان آنهــا را تغییر 
دهیــد. ایــن یــک قابلیــت خــوب اســت و تجربه 
کاربر را خوشایند می کند، اما تجربه ای مشترک 

بین همه کاربران شماست و ما در 
شخصی سازی هوشمند محصول 
بــه دنبــال ســاخت تجربــه یکتــا 
هستیم. اگر هنوز رفتار شما با کاربر 
تازه وارد و کاربر وفادار قدیمی یکی 

است، باید به فکر تغییر باشید. 
شما این فرصت را دارید که رفتاری 
جاری )Dynamic( با کاربر داشته 
باشــید. ممکــن اســت محصولی 
که شما برای کاربران ارائه می دهید 
یکســان باشــد، اما رفتار آنها برای 

رســیدن به آن یکسان نیســت. آنها با روش های 
مختلفی جــذب شــده اند، اطمینان شــان جلب 
شده و حتی وفادار مانده اند. اگر بیشترین فروش 
را از آنهــا می خواهیــد، ایــن محصــول یکســان را 
با روشــی یکتا به آنها نفروشــید، بلکه بــه تعداد 
کاربران تان راه طراحی کنیــد و طی تجربه ای یکتا 
و شخصی سازی شده پیشنهادتان را ارائه دهید. 
در آخــر شخصی ســازی عملیاتــی دا ئمــی از 
داده کاوی، جســت و جو و توســعه تجربه کاربری 
است و اگر از برندی خدمات شخصی سازی شده 
خوبــی دریافت می کنیــد، تیمی قوی شــامل این 

تخصص ها پشت آن حضور دارد.
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مارکتينگ
M A R K E T I N G

آگاهی از برندتان باشد، طبیعی است که فرستادن پیامک، 
حبابک یا ایمیل به مخاطب های اکنونی تان کمکی به شما 
نخواهد کرد. در واقع تمرکز روی یک هدف می تواند شما را 
از صرف هزینه های زیاد و سردرگمی نجات دهد. می گویند 
برخی از خلبانان ممکن است هنگام پرواز دچار سرگیجه 
شوند و گمان کنند که تصویری که در مقابل شان می بینند 
در حال تکان خوردن است. آنها در این لحظه فکر می کنند 
هواپیما در حال تکان خوردن است و ممکن است سقوط 
کننــد. در چنیــن حالتی خلبان هــا بــرای اینکه از شــر این 
ترس، توهم یا سرگیجه خلاص شــوند، باید به تجهیزات 
هواپیمــا نگاه کنند تــا بتواننــد تعادل شــان را حفظ کنند. 

داشــتن یک هدف مشــخص در هنگام تبلیغات، کاری را 
برای بازاریابان می کند که تجهیزات هواپیما برای خلبان ها. 
مدیران بازاریابی، مدیران پویش و... هنگامی که مجبورند 
هزینه هایشــان را مدیریت کنــد و چند رســانه را به عنوان 
رسانه های اصلی تبلیغ انتخاب کنند یا وقتی می خواهند از 
طریق یک آژانس تبلیغاتی، ویدئویی تبلیغاتی برای پویش 
خود سفارش دهند و پس از آماده شدن ویدئو آن را ارزیابی 
کننــد، می توانند با نگاه کــردن به هدفــی که در ســر دارند، 
تعادل شان را حفظ کنند و تیر را به هدف اصلی اش بزنند. 
در چنین حالتی هیچ بعید نیست که تبلیغات صد شود و 

نود را )آن نشان دیگر را( هم با خودش بیاورد.
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سلامت
H E A L T H

گفت وگو با رحمت الله مهدی  خانی، بنیان گذار استارتاپ 
سیواپَ که در بازار روبه رشد اما پرمانع سالمندی فعال است

کرونا و تجربه شرایط قرنطینه، شکل جدیدی از نیازها را به وجود آورد. رشد پلتفرم های مراقبت  از راه دور، همزمان با همراهی 
جامعه پزشکی، شتاب بیشتری به دیجیتال  شدن بازار سلامت بخشید. آنچه از قبل و در طول دوره کرونا جزء نگرانی های 

همیشگی خانواده ها به شمار می رفت، مراقبت از سالمندان بود. با توجه به رشد جامعه سالمند و همزمان افزایش شتاب زندگی 
روزمره، نگرانی ها و چالش های زیادی برای خانواده های دارای افراد سالمند به وجود آمده است. با رحمت الله مهدی خانی )نفر 

سمت راست در عکس(، بنیان گذار یکی از استارتاپ های سلامت سالمندان که گجت های مخصوص سالمند تولید می کند، به 
گفت وگو نشستیم و درباره ایده و محصولش و وضعیت امروز استارتاپ های این حوزه از او سؤال کردیم. 

ریسک سرمایه گذاری 
روی استارتاپ ها

بالا رفته است!

گزارش ها نشان می دهند همزمان با بالا رفتن جمعیت سالمند در 
جهان، تقاضا برای مراقب های از راه دور هم    افزایش یافته است 

رشد بازار سلامت دیجیتال
با تمرکز بر سلامت سالمندان

REPORTگزارش

امســال انــدازه بــازار جهانــی ســلامت دیجیتــال 
211 میلیــارد دلار ارزش گــذاری شــد و پیش بینــی 
می شود از ســال 2۰23 تا 2۰3۰ با نرخ رشد سالانه 
ترکیبــی 18.6 درصد به مســیر رشــد ادامــه دهد. 
افزایش نفوذ گوشی های هوشمند، بهبود اتصال 
به اینترنــت با معرفــی فنــاوری 5G، پیشــرفت در 
زیرســاخت های فنــاوری اطلاعــات مراقبت هــای 
بهداشتی، نیاز به کاهش هزینه های مراقبت های 
بهداشــتی، افزایــش شــیوع بیماری هــای مزمن و 
افزایش دسترسی به مراقبت های مجازی، برخی 

عوامل اصلی برای تقویت رشد بازار هستند. 
ابتکار دولت ها برای گسترش دیجیتالی شدن در 
بخش مراقبت های بهداشــتی در سراسر جهان، 
بــازار را بیشــتر به ســمت رشــد هدایــت می کند. 
به عنوان مثال، در جلسه بودجه سال 2۰22، دولت 
هند یک اکوسیستم ســلامت دیجیتال را تحت 
مأموریت ســلامت دیجیتال »آیوشمن بهارات« 
)ABDM( معرفی کرد. به طور مشابه، در اکتبر 2۰21، 
دولت فرانسه اعلام کرد که بیش از 6۵۰ میلیون دلار 
برای توسعه زیرساخت های سلامت دیجیتال خود 
در سطح ملی سرمایه گذاری خواهد کرد. چندین 
کشور توسعه یافته و اقتصادهای نوظهور نیز کمبود 

متخصصان پزشکی آموزش دیده دارند. 
کمبــود نیــرو طبــق پیش بینــی ســازمان جهانــی 
بهداشت، تا سال 2۰3۰ حدود 1۵ میلیون کارمند 
مراقبت های بهداشتی برآورد شده است. به دلیل 
افزایش جمعیت پیر و شــیوع بیماری های مزمن، 
تقاضــای زیــادی بــرای متخصصــان مراقبت های 
بهداشــتی در مناطق مختلف جهان وجــود دارد. 
بر اســاس برآوردهای سازمان ملل متحد، در سال 
2۰19 بیــش از 7۰3 میلیــون فــرد 6۵ســاله و بالاتر 
وجود داشته و تخمین زده می شــود که این تعداد 

تا ســال 2۰۵۰ در ســطح جهان به 1.۵ میلیارد نفر 
برسد. خدمات بهداشــت از راه دور و تله مدیسن  
به پزشــکان کمک می کند تا به بیماران بیشــتری 
دسترســی پیدا کنند، دسترســی به مراقبت های 
بهداشــتی را افزایــش می دهــد، اســتفاده از زمان 
بیماران و پزشکان را بهبود می بخشد و به کاهش 
هزینه های مراقبت های بهداشتی کمک می کند، 
همچنیــن ســالمندان و افــرادی کــه در مناطــق 
دورافتاده زندگــی می کنند دیگر مجبور نیســتند 
ساعت ها سفر کنند تا به درمان مناسب دسترسی 

پیدا کنند. 
نرخ پذیرش سریع اینترنت و دستگاه های هوشمند 
در بخش مراقبت های بهداشــتی باعــث افزایش 
مسائل مربوط به امنیت سایبری هم شده است. 
افزایش قابل توجهی در موارد هک و بهره برداری از 
اطلاعات محرمانه از طریق دستگاه های متصل و 
هوشمند وجود داشته است. به دلیل نگرانی های 
مربــوط بــه امنیــت داده های مربــوط بــه اطلاعات 
مراقبت هــای بهداشــتی، دولت هــای کشــورهای 
مختلــف، ســازمان های مراقبت های بهداشــتی و 
کارشناسان در اتخاذ راه حل های سلامت دیجیتال 

در مقیاس بزرگ تر و ملی تردید دارند. 
به عنوان مثال، طبق آمار گزارش حفاظت از داده ها 
)2۰21(، در ســال 2۰2۰ افزایش حدود 73درصدی 
در جرائم سایبری مراقبت های بهداشتی و نقض 
داده هــا رخ داد کــه بــه افشــای 12 میلیــارد واحــد 
اطلاعات مراقبت های بهداشتی منجر شد. از نظر 
فناوری، بخــش مراقبــت از راه دور با ســهم درآمد 
41.۵ درصــد بــر بــازار ســلامت دیجیتال تســلط 
دارد. عــلاوه بر این، ســرمایه گذاری های روبه رشــد 
در زیرساخت های دیجیتال، به ویژه در کشورهای 
در حــال توســعه، تقاضــا بــرای بــازار را به منظــور 
پیاده سازی پلتفرم های سلامت از راه دور افزایش 
می دهد. شرکت ها همچنین راه  های جدیدتری برای 
ارائه خدمات به مشــتریان خــود معرفی می کنند 
که به نوبه خود بر رشد بازار تأثیر مثبت می گذارد. 
قطعــاً در آینــده مراقبــت از راه دور بیمــار به دلیــل 
شیوع روزافزون بیماری های مزمن مانند دیابت و 
بیماری های قلبی-عروقی و پیشــرفت های سریع 

در فناوری محبوبیت پیدا می کند. 
همچنین برآورد می شــود که بــا افزایش جمعیت 
ســالمندان، تقاضــا بــرای خدمــات مراقبــت از راه 
دور بیمــار افزایــش یابــد. عــلاوه بــر این، بســیاری 
از پلتفرم هــا ویژگی هــای نظــارت از راه دور بیمــار 
را ارائــه می دهنــد کــه بــه نوبــه خــود از رشــد بــازار 
ســلامت دیجیتــال حمایــت می کننــد. حمایــت 
دولت هــا و سیاســت های ترویج دیجیتالی شــدن 
مراقبت های بهداشتی و همراهی فناوری اطلاعات 
بــا مراقبت هــای بهداشــتی، عوامــل اصلی رشــد 

سلامت دیجیتال  و سلامت از راه دور هستند.
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لجستيک
L O G I S T I C

رشد 64درصدی فروش 
مبتنی بر لجستیک در آمریکا

رشد استارتاپ هایی 
مشابه اینستاکارت

 در ســال های اخیــر تجــارت 
الکترونیــک خواربــار بــه رکورد 
بالایی رسیده است. محصولاتی که در 
زمینه تجارت الکترونیک رشد نکرده اند، 
اکنــون بــا افزایــش ســفارش های آنلاین 
مواجه شــده اند. بر اســاس گزارش یورو 
مونیتــور اینترنشــنال، حتــی هنــوز هم 
بخش هــای محبوبــی ماننــد غذاهــای 
اصلــی، غذاهــای تــازه و نوشــابه ها، 
بیشترین فرصت تجارت الکترونیک را 
در ســطح جهــان دارنــد، در حالــی که بر 
صــدای  بررســی  آخریــن  اســاس 
مصرف کننــده واحــد دیجیتــال یــورو 
مونیتــور، رایج تریــن چالــش تحویــل، 
»زمــان بیــش از حــد انتظار« ذکر شــده 

 است.

 در آینــده، رفــع ایــن چالــش - 
به ویژه برای سفارش های غذا و 
نوشــیدنی- در راســتای تقویــت رشــد 
تجارت الکترونیک بسیار مهم و حیاتی 

خواهد بود.

 در دهه گذشــته، مــدل تحویل 
»لســت مایل« )تحویل کالا به 
مشــتری نهایــی(، جــزء مدل هایــی از 
کســب وکار بوده کــه خرده فروشــی های 
برتــر ایــن ویژگــی را داشــته اند؛ زیــرا این 
صنعــت بــا افزایــش هزینه هــای فــول 
تأثیــرات  همچنیــن  و  فیلمنــت 
زیســت محیطی ناشــی از این خدمات 
دســت و پنجه نــرم می کنــد و بــه نظــر 
می رســد نیازهــای مشــتری توســط 
مدل هــای مختلف کســب وکار بــرآورده 

شود.

 بنابراین اســتارتاپ های فروش 
ماننــد  تحویــل،  بــر  مبتنــی 
اینســتاکارت )شــرکت ارســال و تحویل 
مواد غذایی در آمریکا( به وجود آمدند تا 
پیک هــا ســفارش ها را از فروشــگاه های 
فیزیکــی دریافــت و بــه خرده فروش هــا 
کمک کنند تا تحویل ســریع تری انجام 

دهند.

 برآوردهای جدید یورو مونیتور 
نشان می دهد که فروش مبتنی 
بر لجســتیک از ســال 2۰17 تاکنون 64 
درصد رشــد داشــته و این نرخ، ســالانه 

رشد چشم گیری دارد.
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گفت وگو با ابوالقاسم چیذری، مدیرعامل پیک بادپا 
شرکتی که در رقابت با کسب و کارهای نوآور دچار بحران 

شد، اما با شناخت بازار توانست از آن عبور کند

بسیاری از کسب وکارها برای پیوستن به اقتصاد دیجیتال و نوآور، علاوه بر تأمین نقدینگی، با این مشکل مواجه اند که 
فرصت درگیر شدن با متولیان حمل ونقل را ندارند و با اینکه ورود به این فضا سود مشخص و خوبی برای آنها دارد، اما 

به خاطر اینکه حوصله یا فرصت سر وکله زدن با متولیان حمل ونقل )از موتور گرفته تا وانت و سواری و تریلی( را ندارند، از 
ورود به این فضا پرهیز می کنند و حتی بخش اعظمی از درآمد خود را نادیده می گیرند. در حالی که بسیاری اوقات انجام 
این خدمات می تواند از طریق برون سپاری حمل ونقل اتفاق بیفتد و این دغدغه از بار فکری شرکت ها برداشته شود که 

بخواهند خود را درگیر تکمیل زیرساخت های حمل ونقل کنند.  اکنون دیگر شکی نیست که برای ورود کسب وکارها 
به فضای اقتصاد دیجیتال نیازمند فراهم بودن زیرساخت های لجستیکی هستیم و مشاوره و اجرای کسب وکارهایی 

که در این فضا فعالیت دارند، می تواند راهگشا باشد.  در ادامه گفت وگوی ما را با ابوالقاسم چیذری، مدیرعامل شرکت 
حمل ونقل کالای تهران، یا برند پیک بادپا در خصوص داستان نوآوری و خلاقیت  این برند پس از کسب تجربه هایی که 

به دلیل دور بودن از این فضا داشته اند، می خوانید. 

27 سال 
لجستیک

واسطه پشتوانه مدیریت شهری بدون رقیب بود.
از ســال 138۰ سیاســت بادپا تغییر کــرد و به سمت وســوی 
نمایندگی  داشــتن پیش رفت. به این صورت که شــرکت ها 
تابلوهای سردر کانکس را اجاره می کردند و هزینه تبلیغات را 
به بادپا می دادند و از طرفی، شخصی که صاحب نمایندگی 
برند بادپا می شد، باید هزینه جا و امکانات را متقبل می شد؛ 
بنابراین در آن سال، بادپا وارد دو مدل فعالیت خدماتی شد. 
یک مدل شــامل تعبیه کانکس بود کــه بر آن اشــراف کامل 
داشت و مدل دیگر نیز نمایندگی محور بود که سیاست های 
خود را در قالب قرارداد به صورت دستورالعمل ابلاغ می کرد و 
نماینده طی مدتی که قرارداد می بست، کار را با برند و بارنامه 

بادپا پیش می برد.
از ســال 138۵ بــه بعــد و بــا ورود جــدی رقبــا، بادپــا دچــار 
ازدســت رفتگی یا می توان گفت عقب ماندگی در بازار شد. 
این امر بادپا و مجموعه مدیریت شهری را به این موضوع آگاه 
کرد که این برند برای عبور از بحران باید وارد حوزه کسب وکار 
خصوصی شــود. تا آن ســال، بادپــا به صورت صــد درصدی 
و ســازمانی زیرمجموعه مدیریت شــهری بود و در قوانین و 
قواعد تجارت باید از مدیریت شــهری تبعیــت می کرد. این 
شیوه از کار، دست وپای مجموعه را می بست و برای ورود به 
بسیاری از حوزه ها و مناقصات منع داشت؛ بنابراین تصمیم 
بر این شد بادپا به مجموعه ای به نام تعاونی تجمیع و توزیع 
کارکنان شهرداری هلدینگ شهریار منتقل شود و تمامی 67 
هزار کارمند شهرداری تهران نیز سهام دار این شرکت شوند. 
به این ترتیب بادپا از زیرمجموعه مدیریت شهری جدا شد 
و با هدف چابک سازی و خروج از فضای دولتی و پیوستن به 
فضای خصولتی )نیمه دولتی( به هلدینگ شهریار پیوست 
تا بتواند به راحتی در مناقصات و عقد قراردادها شرکت کند.

در آن زمان توانست یکسری اقدامات خوب به وقت خودش 
انجام دهد، اما رقبا نیز دست وپابسته نبودند و تا حول وحوش 
سال139۰، اقیانوس سرخ در حوزه کوریر )Courier( سرویس 
مویرگی شهر تهران شــکل گرفته  بود. مجموعه هایی به این 
حوزه ورود کردنــد که این رقبا، بادپا را به شــدت دچار چالش 

کردند.

 در آن سال ها نیز مدیریت مجموعه پیک 
بادپا با شما بود؟

از ســال 1396 با تغییــر مدیریت شــهری و تغییــر مدیریت 
مجموعه هلدینگ، مدیریت بادپا نیز تغییر کــرد. بنده نیز 
ســال 1397 در ســمت مدیرعامل به مجموعــه بادپا ملحق 
شدم. با بررســی هایی که انجام دادیم، دلایل عقب ماندگی 
بادپا را طی سال های قبل در دو موضوع دیدیم؛ یکی موضوع 
سرمایه و دیگری عدم ورود به بازار کســب وکارهای مجازی. 
برای ایجاد فضای زیرساخت اپلیکیشنی به سرمایه و زمان 
نیاز بود. مجموعه در حال حرکت بود و استراتژی مجموعه 
این بود که بادپا در حین حرکت اصلاح شود و به هیچ عنوان 
تعطیل نشود. برند بادپا برای ســرمایه گذار جذابیت زیادی 
داشت، اما به هر حال پیاده سازی این استراتژی کار ساده ای 
نبود. نکته دوم، خلق ایده جدید و جذاب بود تا سرمایه گذار 
نسبت به سرمایه گذاری رغبت داشته  باشد. بادپا به واسطه 
نوع خدمتی که ارائه می داد و هنوز هم ارائه می دهد، توانست 

در خلق آن ایده جذابیت هایی ایجاد کند.
 

 چه جذابیت هایی در سرمایه گذاری ایجاد 
شده  بود؟

ما در بادپــا دو نوع خدمــت داریم؛ یک نوع خدمت ســنتی 
به مشتریان ثابتی که بعضاً بیش از 2۰ ســال است به بادپا 
وفادارند و ســرویس خود را به همان شیوه قدیمی و از طریق 
خط تلفن 8282 ســفارش می دهند. یک نوع خدمت دیگر 
هم در شــکل نوین ارائه می شــود. بازار خدمــات نوین، طبق 
پروتکل های موجود به چهار دسته تقسیم می شود. 1. بازار 
فضای عام که در این بازار برای مشــتری قیمت مهم است و 
کیفیت چندان مهم نیست. 2. بازار کلاسیک )متوسط( که در 
این بازار مشتریان از فضای بازار اقتصادی فاصله گرفته اند، 

I N T E R V I E W

 شــروع فعالیت پیــک بادپا به چه ســالی 
برمی گردد؟

شــرکت حمل ونقــل کالای تهــران بــا برنــد پیــک بادپــا در 
ســال 1374 بنا بــه درخواســت شــهردار وقــت تهــران و نیاز 
بــه جابه جایــی بــار و مرســولات تعریــف و تأســیس شــد و 
مؤسســان آن، معاونــت حمل ونقــل ترافیک تهــران بودند. 

در آن زمــان حدود ۵۰ ایســتگاه به شــکل کانکس در ســطح 
شهر تهران در نقاط مشــرف به مراکز خرید، بسته به نیاز و 
حجم جابه جایی ها تعبیه شد و پرسنل پیک بادپا به صورت 
مستقیم و چهره به چهره با مشتریان خود در ارتباط بودند و 
بار را از آنان تحویل گرفته و توسط موتورسیکلت یا وانت بار 
جابه جا می کردند. این مدل از کســب وکار تا ســال 1384 به 

   عکس:  پریا امیرحاجلو
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گفت و گو با امیراحمد برکتین، مدیرعامل میاره؛ او معتقد است 
منفک شدن از اکوسیستم جهانی سرعت رشد استارتاپ ها را به حدی 

کاهش می دهد که دیگر استارتاپ بودن معنایی نخواهد داشت

در حال حاضر کسب و کارهایی هستند که به دلیل دوری از کانون اتفاقاتی که به سبب اختلال در اینترنت به وجود 
آمده، هنوز متوجه ضرری که به کسب و کارشان وارد شده، نشده اند. امیراحمد برکتین، مدیرعامل میاره می گوید 

کسب و کارهای لجستیکی مانند میاره از همین دسته اند، اما معتقد است طولی نمی کشد که آتش این اتفاق، 
دامن کسب و کار آنها را نیز می گیرد. برکتین در گفت و گوی پیش رو علاوه بر اینکه مدل کسب و کار میاره را شرح داده 

و درباره سهم بازار و آینده آن سخن گفته، به وضعیت اکنون اکوسیستم نوآوری نیز اشاره دارد. او می گوید تغییر 
در برنامه های کسب و کاری آنها، نه امروز که در سال 97 روی داده است؛ زمانی که توافق برجام با مشکل مواجه 

شد و دیگر خبری از سرمایه گذاری های کلان خارجی نبود. برکتین معتقد است مهم ترین وجه تمایز استارتاپ ها 
با کسب و کارهای سنتی در سرعت رشد آنهاست و اگر قرار باشد با محدودیت هایی که به اشکال مختلف اعمال 

می شود، این سرعت کاهش یابد، دیگر استارتاپ معنایی نخواهد داشت.

 اکوسیستم آکواریومی
جواب نمی دهد چرا میاره؟

 کســب و کارهای لجســتیکی 
کلیــدی در  نقشــی  همــواره 
اقتصــاد بــازی کرده انــد و حــالا بــا رشــد 
روزافــزون تجــارت الکترونیــک، ایــن 
کسب و کارهای نوآور لجستیکی هستند 
کــه ســعی می کننــد بــه نیازهــای بــه روز 
از  یکــی  پاســخی شایســته دهنــد. 
کسب و کارهای نوآور این حوزه، »میاره« 
اســت. کســب و کاری کــه بــه گفتــه 
امیراحمــد برکتیــن، مدیرعامــل آن، 
مأموریتــی که بــرای خــود تعریــف کرده 
کســب و کارهای  از  متفــاوت  کامــلاً 
لجســتیکی دیگر اســت و فعلاً در میان 

شرکت های نوآور، رقیبی ندارد.

 این کســب و کار که ایــده آن در 
ســال 9۵ شــکل گرفــت، تمرکز 
خود را روی بخش لســت مایل گذاشته 
کــه یکــی از حســاس ترین بخش هــای 
لجستیک است و اتفاقاً سخت ترین کار 
را هم در این بخش انتخاب کرده؛ تحویل 
در همــان روز. بــا ایــن وجود توانســته از 
کســب و کارهای  از  بســیاری  میــان 
لجستیکی که طی این سال ها به وجود 
آمــده و پــس از چنــدی از بیــن رفته اند، 
بقای خود را حفظ کند و سهم خود را از 

این بازار بگیرد.

 برکتین می گوید اتفاقاتی که در 
دو ماه اخیر روی داده و اختلال 
در اینترنت جهانی، فعلاً تأثیر مستقیم 
و محسوسی روی میاره نگذاشته، اما دیر 
و دور نیســت که ایــن کســب و کار هم از 
اختــلالات آســیب ببینــد؛ کمااینکــه تا 
همین جا هم مجبور شده سرعت رشد 
خود را کاهش دهد و با احتیاط بیشتری 
حرکت کند که ایــن رفتــار محتاطانه در 

قاموس استارتاپ نمی گنجد. 

 مدیرعامــل میــاره می گویــد 
فروش غذا و FMCG 2۰ درصد 
کاهش یافته و حتی کسب و کارهایی که 
در دورتریــن فاصلــه از تأثیــر اختــلالات 
اینترنتــی ایســتاده اند، بــه زودی دچــار 

مشکل خواهند شد.

 او بــا انتقــاد از طرفــداران 
اکوسیستم آکواریومی می گوید 
با کاهــش ســرعت رشــد کســب و کارها 
روزبــه روز فاصله مــان از جهــان بیشــتر 
خواهد شد و روزی می رسد که استارتاپ 
و اکوسیســتم فنــاوری به دلیل ســرعت 
رشــد پایین شــان از معنا و مفهــوم تهی 

می شوند. 

COVER STORYداستان جلد

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

تحویل در روز بعد باشــد، به تحویل در همان روز یا تحویل 
سریع تبدیل شود. یعنی اگر کسی گوشی موبایل می خرد، 
سه روز صبر نکند تا از انبار دیجی کالا یا آمازون بیاید و بعد 
به دســتش برســد، بلکه همان روز و حتی یک ساعت بعد 

آن را تحویل بگیرد.
ایــده بــرای مــا بســیار جــذاب بــود، امــا پســت میتس یک 
تفــاوت ماهــوی بــا مــا داشــت و در اجرا یــک تغییــر جدی 
ایجــاد کردیــم؛ اینکــه پســت میتس ســمت مشــتری نیز 
قــرار داشــت و در واقــع یــک پلتفــرم ســفارش گیری 
 بــود کــه لجســتیک هــم داشــت. اصطلاحــاً می گوینــد
Ordering Platform که Logistic Enable نیز هســت. 
بســیاری از پلتفرم هــای آنلاین هســتند که فقط ســفارش 
می گیرند و مثــلاً می گویند بــرای تحویل آن پیک بفرســت 
و... ولی جایی مثل دیجی کالا تأمین و ارسال را با هم انجام 
می دهد که به اینها Logistic Enable می گویند. زمانی که 
خواستیم این پروژه را اجرا کنیم، ایدئولوژی مان این بود که 
ما اول شــبکه لجستیک لســت مایل را تشکیل می دهیم 
و به ســمت ســفارش گیری نمی رویــم و ایــن کار را  بر عهده 
پلتفرم های دیگر می گذاریــم. در آن زمان ایده مــان این بود 
که شبکه را که درست کردیم، یک ستون فقرات لجستیکی 
در ســطح شــهر ایجاد می کنیــم و بعــد می توانیــم روی این 

میــاره کار خــود را از کجا شــروع کــرد و در 
حال حاضر چه بخشی از بازار لجستیک را پوشش 

می دهد؟
میــاره در ســال 9۵ کار خــود را از مرکــز کارآفرینی دانشــگاه 
شــریف شــروع کــرد. آن زمــان همه چیــز در حــد یــک ایده 
بود. بنچ مارک ما در آن زمان شــرکتی به نام پســت میتس 
)Postmates( در آمریــکا بــود. مهم تریــن جذابیتــی کــه 
این کســب و کار برای ما داشــت، این بود کــه در تگ لاینش 
می گفــت مــا داریــم آمــازون Z to A درســت می کنیــم. در 
صنعت تجارت الکترونیک، چیزی که در سال های 2۰13، 
2۰14 ترند بــود و آمازون هم به همــان روش کار می کرد، این 

بود که در لجستیک آن فرست مایل، میدمایل و انبار کردن 
انجام می شد. به این معنی که کالا از تأمین کننده توسط آن 
شرکت خریداری می شد، به دست انبار شرکت می رسید و 
انبارش می شد و مشتری از آن انبار خرید می کرد و شرکت 
محصول را به دست مشــتری نهایی می رساند. یعنی هم 
فرســت، هم مید و هم لست مایل توســط همان شرکت به 
انجام می رسید. ایده پست میتس این بود که به جای اینکه 
هزینه های هنگفت فرســت مایل را بدهیم و انبــارش را نیز 
انجام دهیم، از خود کرنرشاپ ها و کسب و کارهایی که درون 
شهر هستند، نیازهای مردم را تأمین کنیم و با سرعت بسیار 
بالاتــری ســفارش ها را تحویل دهیــم؛ به جــای اینکه مدل 

   عکس:  حامد کریم زاده
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در پی اقــدام ســریع بایننس برای بــه دســت آوردن صرافی 
رقیب خود، اف تی ایکــس، بازار ارزهای دیجیتال نوســانات 
فزاینده ای را تجربه کرد. البته این معامله هنوز نهایی نشده 
و به نظر می رسد بایننس از انجام آن پشیمان شده است. 
به هرحال نمی توان سابقه این دو صرافی را در مسیری که به 
این اتفاق منجر شد، نادیده گرفت. بایننس سال هاست که 
تلاش می کند رقیب خود را قبضه کند و آن را به دست آورد. 
هرچند اکنون که سم بنکمن فرید، مدیرعامل اف تی ایکس 
در حال دست وپا زدن است، مدیرعامل بایننس بی خیال و 
بی تفاوت به نظر می رســد. او می گوید: »خرید شرکت های 

کریپتویی مشکل دار کار درستی نیست و نباید مرتکب این 
اشتباه شد.« 

در اینجا قصــد داریم نگاهی به تاریخچــه رقابت تنگاتنگ 
این دو صرافــی بــزرگ و رویدادهایی که در این ســال ها برای 
صرافــی اف تی ایکــس رخ داده، بیندازیم. ظاهــراً این ماجرا 
سر درازی دارد و این دو صرافی از سال 2۰17 در حال رقابت 

با یکدیگر بوده اند.  

چانــگ پنگ ژائــو ، مدیرعامــل صرافــی 
جولای

بایننــس، در ســال 2۰13 بــا شــناخت 2۰17

بیت کوین شیفته ارزهای دیجیتال شد و فعالیت خود را در 
این حوزه آغــاز کــرد. او در بلاکچیــن دات اینفو )کــه در حال 
حاضر با نام بلاکچین دات کام شــناخته می شود( به عنوان 
مدیر توسعه مشغول به کار شد. او بعدها موفق به ساخت 
ولت ارزهــای دیجیتال شــد. ژائــو در ســال 2۰17 بایننس را 
راه اندازی کرد و توانست در همان سال اول بیش از یک و نیم 

میلیون مشتری جذب کند.  
در همان سال،  بنکمن فرید نیز آلمدا ریسرچ را تأسیس کرد. 
آلمدا ریسرچ یک شرکت سرمایه گذاری خطرپذیر و متمرکز 
بر ارزهای دیجیتال است. در واقع بنکمن هم از سال 2۰14 

کارشناسان معتقدند اتفاقی که برای صرافی اف تی ایکس افتاد با توجه به رویکرد این 
کسب وکار دور از انتظار نبوده؛ نگاهی بیندازید به مسیری که این کسب وکار طی کرده است

جاده ورشکستگی 

!FTX انتقال دارایی های
مشــاور حقوقــی صرافــی ارز 
دیجیتال اف تی ایکــس اعلام کرد به دلیل 
هک شدن این صرافی و انجام تراکنش های 
مشکوک، دارایی های کاربران به ولت های 

سرد منتقل خواهد شد. 

گاف عجیب!
کریپتــو دات کام اواخــر مــاه 
گذشــته به اشــتباه بیــش از 32۰ هــزار 
اتریــوم بــه ارزش 4۰۰ میلیــون دلار را بــه 
صرافــی Gate ارســال کــرد. ایــن دارایی 

پس از مدتی به مبداء اصلی بازگشت.

افزایش سقف معامله
در والکس

سقف خرید بیت کوین، تتر و ترون در بازار 
معامله  آنی والکس تــا 1۰۰ میلیون تومان 
در پایه بازار تومان و 2۵۰۰ دلار در پایه بازار 

تتر افزایش یافت.

رکوردزنی سم بنکمن!
»جــان ری«، مدیرعامل حقوقی 
اف تی ایکس که شــرکت های ورشکســته 
زیــادی را مدیریت کــرده، گفتــه تابه حال 
شرکتی به نابســامانی این صرافی ندیده 

است!

NEWSخبر

رمزارز
CRYPTOCURRENCY

بازار و کلاس دارایی های کریپتو به سرعت در حال تکامل 
است. بهبود مقررات، شفافیت بیشــتر بازار و بلوغ آن، 
ســرمایه گذاری نهادی را به ارزهای دیجیتال می کشاند 
و بســیاری از مؤسســات ســنتی که ایــن فضا را بررســی 
می کنند، می خواهند همان قابلیت اطمینان و شفافیتی 
را که با داده هــا و تجزیه وتحلیل ها در کلاس هــای دارایی 
سنتی تر، مانند ســهام یا درآمد ثابت دارند، برای اتخاذ 
تصمیم آگاهانــه ســرمایه گذاری در این بازار هم داشــته 

باشند.
در 9 ژوئن 2۰22، فهرست بلومبرگ با گسترش پوشش 
حــوزه دارایی هایی خود به ۵۰ دارایــی رمزنگاری برتر، گام 
مهمی در رســیدگی به تقاضــای ســرمایه گذاران نهادی 
برداشت، اما استاندارد بلومبرگ برای بررسی رمزارزها، 
بر اساس انتخاب دارایی هایی با بیشترین ارزش بازار یا 
هر معیار واحــد دیگری نبود. برای بلومبــرگ فاکتورهای 

زیادی و طیف وســیعی از نقاط داده وجــود دارد که باید 
در نظر گرفته شود.

»الکس ونهام«، محصول دارایی های دیجیتال بلومبرگ 
و رهبر اســتراتژی این رسانه معتبر بازار ســرمایه، درباره 
رویکرد این شرکت در این فضای به سرعت در حال تحول 
می گوید: »این فرایند را با در نظر گرفتن نیازهای مشتریان 
ســازمانی آغاز کردیم، اما انــواع مختلفی از مؤسســات 
وجود دارد و همه آنهــا نیازهای دقیقی ندارند. بلومبرگ 
علاوه بر در نظر گرفتن نیازهای بازار کریپتو، صندوق های 
تأمینی، شرکت های خانوادگی و... بر کمک به مشتریان 
سنتی خریدوفروش دارایی که به دنبال آشنایی و راحتی 

بیشتر با بازار ارز دیجیتال هستند، تمرکز کرده است.«
در ســال 2۰21، در آغاز این فرایند، بیــش از 1۰هزار پروژه 
در صدهــا صرافی مختلــف معامله می شــدند. با توجه 
به تعداد زیاد دارایی ها، تیم بلومبــرگ کار را با نگهداری 

یک راهنما 
برای مشتریان 
نهادی

فرایند تأیید رمزارزهای 
باارزش در بلومبرگ
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چهره ها
F I G U R E S

سرمایه گذاران می گویند 
سلبریتی ها یک طرح 

پانزی را تبلیغ می کرده اند

چهره ها زیر ذره بین
چهره هایــی کــه هــر روز بیشــتر درگیــر 
ماجــرای ورشکســتگی صرافــی رمــزارزی 
اف تی ایکس می شــوند، در حــال افزایش 
هســتند. حــالا رگولاتــوری یقــه برخــی از 
ســلبریتی ها را گرفته و آنهــا را متهم کرده 
که با تبلیغ توکن ها و خدمات این صرافی 
بخشــی از مقصــران ماجــرا هســتند. 
اخیــراً ســرمایه گذاران شــکایتی را علیــه 
سلبریتی های حامی صرافی ارز دیجیتال 
اف تی ایکــس تنظیــم کرده انــد. صرافــی 
اف تی ایکس در روز هشتم نوامبر 94 درصد 
ارزش خود را از دست داد و سقوط کرد. این 
شکایت در روز سه شنبه 1۵ نوامبر و علیه 
ســلبریتی هایی که زمانی در ازای دریافت 
دســتمزد، این صرافی را تبلیغ می کردند، 
تنظیم  شده است. در این فهرست از افراد 
مشــهوری چــون »تــام بــرادی«، »اســتف 
کوری« و »دیوید اورتیز«، ســتارگان دنیای 
ورزش و همچنین »لری دیویــد« و »کوین 
اولری«، ســتارگان دنیای هالیــوود نام برده 
شده است.  سرمایه گذاران رمزارزی در این 
شکایت افراد مذکور را به تبلیغ یک طرح 
پانزی متهــم کرده اند. آنهــا ادعا می کنند 
ســلبریتی ها تعریفــی نادرســت از ایــن 
صرافی ارائه داده اند و از بازگو کردن برخی 
واقعیــات در مــورد آن خــودداری کرده اند. 
آنها این کارها را به منظور ایجــاد اعتماد و 
تشویق ســرمایه گذاران به ســرمایه گذاری 
در یک طرح پانزی انجام داده اند.  اولری که 
علاوه بر مبلغ دریافتی از اف تی ایکس خود 
نیز سرمایه گذار این صرافی بوده، می گوید: 
»مــن در مــورد ایــن شــکایت نامه نظــری 
ندارم، چون هنوز آن را ندیده و نخوانده ام. 
فروپاشــی اف تی ایکس وحشتناک است 
و اگــر ثابت شــود کــه قوانین نقض شــده، 
مسئولان باید پاسخگو باشند. من و سایر 
سرمایه گذاران پول زیادی از دست  داده ایم. 
دیگر وقت آن رســیده کــه رگولاتورها برای 
ایــن فضــا تصمیــم بگیرنــد و آن را تنظیم 
کنند تا از تکرار وقایع این چنینی جلوگیری 
شود.«  بسیاری از سلبریتی های حامی این 
صرافی در روزهای اخیــر از طرفداران خود 
عذرخواهــی کرده اند. برای مثــال »گراهام 
اســتفان« در ویدئویــی کــه در یوتیــوب از 
خود منتشــر کــرده، می گوید: »بــه خاطر 
اعتماد کردن به اطلاعاتی که به من دادند، 
متأســفم. واقعاً اشــتباه کردم. من به آنها 
اعتماد کردم، اما خطری دامن گیر شرکت 
مــادر اف تی ایکــس نشــد و فقــط کاربــران 
متضرر شدند. این چیزی نبود که انتظارش 

را داشتم.«

REPORTگزارش

خرده فروشی بزرگ سلزفورس از کارمندان خواسته به 
دفاتر کار بازگردند و دیگر دورکاری نکنند

 مارک بنیوف
هم تجدیدنظر کرد!

شرکت خرده فروشی معروف سلزفورس به برخی کارمندان 
دورکار خود دستور داده تا به دفتر خود بازگردند. نکته جالب 
این است که این دســتور با اظهارات قبلی »مارک بنیوف«، 

مدیرعامل آن در تضاد است.
ایــن شــرکت در ماه هــای اخیــر مشــاغل خــود را کاهــش و 
دستورالعمل درآمد سالانه خود را نیز تغییر داد و عددهای 
آن را کم کــرد. به گفته ســه نفر از افــراد داخلی، ســلزفورس  
به برخی از اعضــای تیم فروش خــود گفته که بایــد به دفتر 

بازگردند.
یکی از این افراد گفته این دســتور فعلاً شامل حال کسانی 
می شود که  در حال حاضر در نزدیکی یکی از دفاتر شرکت 
زندگی می کنند. گویا قرار است برخی از تیم ها هر روز به دفتر 

بازگردند و برخی فقط برای بخشی از هفته.
یکی از سخنگویان سلزفورس می گوید که نیروی کار شرکت 
ترکیبی است؛ به این معنی که افراد هم از دفتر باید استفاده 
کنند و هم از خانه کار کنند. او می گوید: »ما یک محیط کاری 
ترکیبی داریم که رهبران و تیم ها را قادر می ســازد تا با هدف 
مشترک با هم کار کنند. آنها می توانند تصمیم بگیرند که 
چه زمانی و کجا برای همکاری، نوآوری و موفقیت مشــتری 

گرد هم آیند.«
بنیوف قبلاً دستورات بازگشت به کار دیگر شرکت های حوزه 
فنــاوری را مورد انتقاد قــرار داده بــود. در رویــداد تور جهانی 
ســلزفورس  در ماه ژوئن، او اظهار داشــت که »اجبــار اداری 
هرگز کارســاز نیســت«. با وجود برج هــای اداری عظیم این 
شرکت در سان فرانسیسکو و نیویورک و برنامه های آتی آن 
برای ساخت یا خرید برج های بیشتر در شیکاگو، سیدنی، 
دوبلین و توکیو، بنیوف قبلاً نسبت به میزان حضور کارکنان 
در این ســاختمان ابراز بی تفاوتی کرده و تأکیــد کرده بود که 

مسئله دورکاری منافاتی با خرید این ساختمان ها ندارد.
دستور بازگشــت به دفتر کمتر از دو هفته پس از تأیید این 
شرکت انجام شد که کاهش مشاغل تا حد زیادی بر تیم های 
فروش آن تأثیر گذاشته است؛ زیرا تقاضای مشتریان پس 
از همه گیــری کرونــا برای خریــد نرم افــزار ابری ســازمانی آن 

کاهش یافته است.
یکی از کارمندانی که اخیراً اخراج شده، خبر داده که به آنها 
گفته شده که شرکت فروشــندگانی را که در سه ماهه اخیر 
معاملــه قابل توجهــی نبســته اند، کاهــش داده و به همین 
دلیل صدها نفر تحت تأثیر قرار گرفته اند. اخیراً این شرکت 
با استفاده از یک سیستم سهمیه بندی که عملکرد کارکنان 
را زیر نظر می گیرد، تلاش کرده تا با کاهش اهداف غیرواقعی 
نیروی فروش خود را قبل از رسیدن به مرحله اخراج راهبری 
کند. در ماه آگوست، سلزفورس  دستورالعمل درآمد سالانه 
خود را به حدود 3۰ میلیارد دلار کاهــش داد که از حدود 31 
میلیارد دلاری که در ماه می پیش بینی کرده بود، کاهش یک 
میلیارد دلاری را نشان می دهد؛ کاهشی که به قیمت سهام 
آن در بورس آسیب زد. حالا بسیاری می گویند که بازگشت 
کارمندان به دفاتر کاری شان چندان مسئله را حل نمی کند و 

احتمالاً تأثیری بر درآمدهای شرکت ندارد.

وقتی اسد ایاز در سال 2۰۰۵ در دیزنی شروع به 
کار کرد، این شرکت دقیقاً هیچ فیلم مارول و هیچ 
سریالی از جنگ ســتارگان نســاخته بود. اکنون 
ایاز که مدیریت بازاریابی را در سراســر تولیدات 
اصلی این شــرکت انجام می دهد، چالشی دارد 
کــه ارزش یــک شــنل یــا شمشــیر نــوری را دارد. 
او نه تنهــا مجبــور اســت تعــداد بی ســابقه ای از 
سریال ها و فیلم های اصلی را مدیریت کند؛ زیرا 
این شرکت 33 میلیارد دلار برای محتوا در سال 
مالی 2۰22 خرج خواهد کرد، بلکه برای هر کدام، 

باید کمپین ها و محتوای سفارشی ایجاد کند که 
جایگاه هــر کــدام را در این محیط هــای مختلف 

مجازی توضیح دهد. 
مســئولیتی کــه باعــث شــده تــا ایــاز بــه یکــی از 
چهره های مهم دنیای بازاریابی کســب وکارهای 
اینترنتــی، آن  هم در حوزه ســختی چــون فیلم و 
سریال بدل شود. اســد می گوید: »چندجهانی 
عمل کــردن در دنیــای بازاریابی اغلب بــه نفع ما 
عمل می کند، اما مهم این است که با هر سریال 
و فیلم به عنوان یک فیلم مستقل واقعی برخورد 

مرد باهوش 
بازاریابی

درباره ایاز اسد که چهره این 
روزهای دیزنی است




